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גליון מס'

73

על היראת שמים של הגאון רבי שמשון פינקוס זצוק"ל  

הלא אם תטיב שאת "יראת שמים", מאי משמע?
הגמרא  "האומר אחטא ואשוב אין מספיקין בידו לעשות תשובה"

מהי חומרת העוון של האומר 'אחטא ואשוב'?
יהודי כזה, היה ר' שמשון אומר, אין לו בעיה עם עצם החטא, שעמו 
הוא בהחלט מסוגל להתמודד. אלא עם הבעיה הצדדית של העונש הכרוך 
בעקבותיו. החטא בעיניו איננו מפריע בחיי היום-יום, ורק עם העונש שיבוא 

עליו הוא אינו יכול להסתדר. ובכן, הוא מצא פתרון: התשובה.
היהודי הזה הוא במצב איום ונורא, הוא אינו מכיר בכך שהחטא עצמו 
הוא הרס וחורבן, ומעשה עבירה הוא הנפת חרב-מוות על עצם החיים. 

בדין הוא אפוא ש"אין מספיקין בידו לעשות תשובה".
רסיסי הבקבוק

כאשר כזה הוא המבט, הרי הפחד מפני עבירה הוא ממשי וקרוב אל 
הלב. בניין או חלליה הרס, כפשוטו. ממילא חרד הלב מפני נדנוד חטא 

העלול להביא עליו חורבן.
כאשר אין העבירה נתפסת בחלל הלב כאסון נורא עלולים הרגשות 
להתקהות, וההרגל האוכל כל חלקה טובה עלול להשקיט את סערת הלב 
למראה האמור לזעזע אותו עד היסוד. אבל לא אצל מי שחושיו דרוכים 

וערניים לקול מצוות ה' אלוקינו בכל המעת-לעת, כעבד קמי מריה.
באחת הישיבות שבהן שימש כר"מ, נכנס באחד הימים בשעת בוקר 
מאוחרת אל בית המדרש- כחצי שעה ויותר מעת תחילת סדר א' וגילה 
שהנוכחות בו דלילה. משם פנה אל חדרי הפנימייה, וכפי שאומנם שיער 
מלכתחילה גילה למרבה הצער שבחורים רבים עדיין ישנים על מיטותיהם.
הוא מיאן להשלים עם המצב. כשהכאב מפעפע בקרבו, שב נסער אל 
בית המדרש, וקולו ניסר את החלל בפנותו אל הנוכחים מבני הישיבה: 
"איך  אפשר לשבת כאן במנוחה, כאשר שם בחורים ישנים ללא קריאת 

שמע, געוואלד!"
מחזיר נשמות לפגרים מתים

הנושא הזה, בכלל, של קריאת שמע בזמנה, בער בעצמותיו כאש, והיה 
זועק אודותיו מקירות ליבו. בזמנים מתאימים לא נשא פנים לאיש והוכיח 

על כך במלוא החומרה.
כך נעמד בוקר אחד מימי 'בין הזמנים' בפתח בית הכנסת של הקהילה- 
זמן מה לאחר סוף זמן קריאת שמע )השני( – ופנה אל כל אחד מהבאים 
בשאלה הבאה: "הקראת כבר את 'שמע'?" והיה אם חלילה השיבוהו 

בלאו, קרא בקול מר "הנה לך מעוות דלא יוכל לתקון".
הוא- שנשא באהבה בחמלה ובמסירות נפש את כל משא הקהל ומחסורו 
ברוח וגשם על כתפיו כנשוא האומן את היונק , חש אותה שעה את מלוא 
האחריות למעוות הזה של אנשים הסרים למשמעתו, ועורר ברגשת לבבו 

הטהור על המכשלה הנוראה.
למחרת אותו יום, נשאל על ידי אחד ממקורביו, אם עשה כן מדין חובת 
מחאה. "לא!"  השיב לו רבי שמשון בחריפות – "מדין הספד. ראיתי 

אנשים מתים!"

את  טרדו  שונות  מחשבות  התפילה  של  בעיצומה  זה  היה 
הכוונה, וככל שניסיתי, לא עלה בידי לכוון כראוי לעומד בפני 
פניתי  מתפילתי,  פסקתי  עוד.  יכול  שאיני  שחשתי  עד  מלך, 
להקב"ה והרהרתי במחשבתי: 'ריבונו של עולם, עד כאן. איני 

יכול יותר, עשה אתה שאוכל להתפלל!" 

המשך בעמוד 4 <<<
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 שיחה מיוחדת עם הגאון רבי בונים שרייבר שליט"א, 
ראש ישיבת "נתיב הדעת", על הדרך להתחבר לתורה ולטעום מצוף אמריה

לקראת זמן אלול הממשמש ובא, בזמן שרבבות רבבות בחורי ישראל 
יבואו מתוך בין הזמנים אל בית המדרש ברגש התחדשות וקבלות טובות 
למכביר, עלינו אל מעונו של הגאון רבי בונים שרייבר שליט"א, ראש 
ישיבת "נתיב הדעת", לשמוע מפיו דעת ותבונה, עצות מעשיות והדרכות 

מועילות לבני הישיבה המבקשים לחזות בנועם ה' ותורתו. 
סקרנו בפני ראש הישיבה את פעילותה הענפה של מוקד הישיבה הותיק, 
ולצידו את פעילותה המרשימה של מוקד הגישמאק בלימוד, אשר רבים 
מבני הישיבות כבר מוצאים במוקד זה את הכתובת לקבלת ייעוץ והדרכה 

איך להתחבר ולהרגיש את מתיקות התורה.
הגר"ב שרייבר הביע התפעלות רבה מהיקף הפעילות, ובפתח דבריו 
ביקש להדגיש, שדבר ברור הוא שרוב מוחלט מן הבעיות שישנן לבחורי 
ישיבה בדרך עלייתם - נובעות מחוסר גישמאק בלימוד. וכי אם נוצר מצב 
שהבחור כבר מתחבר לטעם המתוק של התורה, אזי ממילא פתרנו את רוב 
הבעיות, שמתגמדות ונעלמות כלא היו, כמאמר הכתוב "מים רבים לא יוכלו 
לכבות את האהבה", וקשיים ומבוכות לא יוכלו לגבור על אהבת התורה.

תישאל השאלה, איך באמת יוכל הבחור להתחבר ללימודו? 
נדגיש שעיקר השאלה היא על בחורים שלומדים ברצינות, אך 
עדיין הם לא מרגישים מחוברים כראוי, וגם רואים עליהם שאין 

להם את החיבור האמתי והמתבקש ללימוד התורה?

הגר"ב: הכלל הוא אחד, בן אדם יכול להתחבר רק לעצמו! גם אם ניקח 
דבר גשמי כאכילה לדוגמה, נניח שפלוני אוהב חצילים ואילו אלמוני 
אוהב עגבניות, איך ייתכן דבר כזה? הפשט הוא שאצל פלוני בחוש הטעם 
יש משהו שמתאים לחצילים ואצל אלמוני יש דבר בחושים שמתאים 
לעגבניות. כמובן שיש גם כאלו שאוהבים גם את זה וגם את זה. היסוד 
הוא אחד: שכל אחד מתחבר למה שמתאים לאופי שלו ולצורה שלו. 

אותו הדבר בדיוק הוא ביחס ללימוד התורה.
בואו ונשאל שאלה, דוד המלך אומר בתהלים "תורת ה' תמימה משיבת 
נפש... פקודי ישרים משמחי לב", הא כיצד, והלא לא תמיד רואים את 
זה בחוש? ולא משנה אם השאלה היא על הפסוק או על המציאות, ממה 

נפשך השאלה הזו זועקת מאליה! 
התשובה היא פשוטה, שהרי אם לא לומדים - ברור שהתורה לא תהיה 
משיבת נפש, אך גם כשלומדים צריך שהנפש תלמד. לא רק הפה ולא 

רק הידיים והרגליים אלא הנפש. רש"י אומר בחולין שנפש פירושו רצון 
]כלשון הכתוב "אם יש את נפשכם"[, ורצון היינו התאווה הקורת רוח. 
אותו הדבר אם רוצים שדברי התורה יהיו משמחי לב אזי הלב צריך להיות 
ליד הסטנדר. אבל כשמניחים את הרמ"ח איברים ומושיבים אותם ליד 
הסטנדר, אבל הנפש נשארת במיטה והלב בחדר אוכל - ברור שדברי 

התורה לא ישמחו את לבו ולא ישיבו את נפשו.

מעתה, איך באמת יכול בחור להביא את הלב והנפש שלו 
ולהושיב אותם ליד הגמרא?

הגר"ב: הדרך היחידה שיש לגרום ללב ולנפש לשבת וללמוד - היא 
להתאים את צורת הלימוד לצרכיו המשתנים של כל אחד. ללמוד באופן 
שמתאים לו ובאופן שהוא מתחבר אליו. בדיוק כפי שהבנו זאת בדבר 
גשמי כמו אוכל, אם מתאים לו לטעם - הוא ירצה את זה ויהנה מזה ואם 
לא - לא יעזרו כל השיכנועים והטיעונים השכליים כמה דווקא האוכל 
הזה טעים ומשובח. האדם פשוט לא אוהב את זה וממילא הוא לא רוצה 

בזה, וא"א לכוף אותו לזה.
התורה, אומרים חז"ל, יש לה שבעים פנים, ולכל אחד מישראל יש שורש 
באות אחת משישים ריבוא האותיות שבתורה. אינני מדבר כאן ענייני 
קבלה, אלא ברובד הפשוט של הדברים. הקב"ה נתן תורה לעם ישראל 
לא בתור מוצר מוגמר אלא כדי שכל יהודי יעבוד על התורה וכביכול יצור 

את החלק שלו בתורה.
חז"ל אומרים יפה שיחתן של עבדי אבות יותר מתורתם של בנים, שהרי 
שיחתן של עבדי אבות ב' וג' דפין ותורתם של בנים ניתנה ברמיזה. נשאל: 
ומדוע באמת זה כך? יש לכך הרבה תשובות, אבל אנחנו רוצים להתמקד 
בנקודה אחת. חז"ל קוראים לתורה "תורתם של בנים" ומדוע? לכאורה 
היה צריך להיות הלשון 'יפה שיחתן של עבדי אבות יותר מתורתו של 
הקב"ה', הלא כן? אך זו גופא התשובה לשאלה שפתחנו בה: הקב"ה נתן 
את התורה לבני ישראל כי הוא רוצה שתהיה תורתם של בנים, הקב"ה רוצה 
שאנחנו נעמול ונתייגע עד שנזכה שזו תהיה תורתם של בנים - תורה שלנו.

מי שמתחבר לתורה, דהיינו שהוא כבר לומד את התורה שהפכה שלו, 
מעיד בפה מלא שזהו הדבר הכי טעים ומתוק שיש. 

סדר היום בישיבה מחולק לסדר עיון וסדר בקיאות וסדר הכנה. הראש ישיבה 

למדתי בישיבת פוניבז' ושמעתי שיעורים מכל ששת ראשי 
הישיבה זצוק"ל ויבדלחט"א מרנן הגאונים הרב שך, ר' שמואל 
רוזובסקי, ר' דוד פוברסקי, ר' שלמה ברמן זצוק"ל ויבלחט"א 
ר' גרשון אדלשטיין ור' דוב-בער פוברסקי. היתה לי האפשרות 
להתחיל למצוא תירוצים וטצדקי שאני לא נהנה ולא מתחבר, 
אינני זוכר אם היה זה מישהו שדיבר איתי או שהקב"ה שלח 

לי את הסייעתא דשמיא להבין לבד ...

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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המשך בעמוד הבא <<<

מתכוון בעצם לומר שכל אחד צריך ללמוד רק בדרך אליה הוא מתחבר?

הגר"ב: אמרתי שכל אחד רק צריך ללמוד בצורה שהוא מתחבר אליה, 
אבל זה לא משנה כלל אם זה בעיון או בבקיאות. אני מדבר על להתחבר 

לעצמו בלימוד העיון ולהתחבר לעצמו בלימוד הבקיאות. 
כל הזמן מגיעים בחורים עם טענות "אני לא אוהב עיון". אני נוהג לשאול 
בחור כזה שבא אליי: אם הייתי מושיב אותך ללמוד לבד את הסוגיא, איך 

היית לומד - האם היית גורס דף אחרי דף בקריאה? 
בדרך כלל מיד הבחור משיב שבשום אופן לא. הייתי מנסה להבין מה 
שאני לומד. אם כך, אני אומר לו, זה לא נכון להגדיר שאינך אוהב עיון, 

אולי אתה לא אוהב את העיון שלי. אתה אוהב ורוצה את העיון שלך! 
אותו הדבר גם בלימוד הבקיאות. כל הזמן יש תלונות של בחורים על 
הקצב, או שהוא מהיר מדי או שהוא איטי מדי. וגם כאן צריך כל בחור 
למצוא את עצמו בתוך המסגרת הזו. אחד ירצה ללמוד ולסכם את כל 
הגמ' רש"י, האחד יהנה יותר לחשבן בשקלא וטריא את הקושיות של 

תוס', כל אחד בדרכו הוא. 
בקיצור, כל אחד צריך למצוא את עצמו בתוך העיון ובתוך הבקיאות, וככה 
ללמוד בהנאה וקורת רוח. הבעיות מתחילות שכל אחד מנסה להתחבר 
למה שמתאים לשני, וכולם מנסים להתחבר למה שמתאים לכולם, וכך 

מפספסים את החלק האישי והמיוחד של כל אחד בתורתו של הקב"ה.

בחור שנמצא במסגרת ושומע שיעורים כפי שנקבע בישיבה, 
איך בפועל יוכל להתחבר לעצמו בתוך המערכת הכללית?

הגר"ב: בוודאי שאין הכוונה שבשיעור וממילא בישיבה ילמדו בעיון סוגיא 
אחת והבחור ילמד סוגיא אחרת. הרי ברור לכל שהשיעורים בישיבה הם 
אלה שמלמדים ונותנים כלים איך ללמוד סוגיא ואיך להבין. אבל במסגרת 
של השיעור צריך כל אחד למצוא איזו נקודה אליה הוא מתחבר. בחור 
לא צריך לחזור על כל פרט ופרט שהוא שומע בשיעור, לא בילדי חיידר 
עסקינן, אך מטרת השיעור היא ללמד את הבחור איך ללמוד. אני תמיד 
אומר לתלמידי הישיבה שאין לי שום מטרה שהם יזכרו את מה שאני 
אמרתי בשיעור, הדבר החשוב הוא שילמדו את המסר, איך לגשת לסוגיא.

הראש ישיבה ר' שמואל רוזובסקי היה רגיל לומר שהתנא אומר באבות 
"והעמידו תלמידים הרבה", אין הכוונה כאן להעמיד הרבה תלמידים 
בכמות, כי אם כך היה נכון יותר לכתוב העמידו הרבה תלמידים, אלא 
הכוונה היא להעמיד את התלמידים באופן המירבי, דהיינו שאם ילמד 

הרב את התלמיד מסכת בבא קמא - הוא יידע מחר ללמוד על פי זה גם 
מסכת כלים או זרעים.

בכל ישיבה ישנם כמה וכמה מגידי שיעורים, ואף אחד מהם לא דומה 
לשני, כי כשם שאין פרצופיהם שווים כך דעותיהם אינן שוות, אבל כולם 
מדברים על אותה סוגיא ועל אותו ענין בסוגיא, כי כולם יודעים איך ללמוד 
סוגיא וממילא הם מדברים על הנושא שבסוגיא, וכאן כל אחד מדבר 

בסגנון שלו ובצורה הייחודית שלו. 

האם אנו מצפים מבחור ישיבה צעיר שכבר יידע איזה סגנון 
וצורה ודרך הלימוד מתאים עבורו?

הגר"ב: אנחנו באמת לא מצפים ממנו שידע את זה מיד, אבל אם הוא 
הגיע לישיבה שמתאימה לרמה שלו פחות או יותר, ]ואינני נכנס כאן לנושא 
הכואב של בחורים שמגיעים לישיבות שלא מתאימות להם מכל הסיבות 
שבעולם[, ואם הוא לומד ברצינות, הוא בהכרח מגלה בעצמו לאיזה דרך 
ולאיזה סגנון לימוד הוא מתחבר, ועל זה הוא יכול לדבר ולהתייעץ עם 

מישהו מהצוות או להתקשר למוקד שיכול לכוון אותו.
בחור צריך לשמוע את כל השיעור, להבין את רובו ולמצוא לכל הפחות 
שתי נקודות בשיעור שמדברות אליו, שאליהם הוא מתחבר. באידיש 
אומרים "זיינע רוזינקע'ס" )-הצימוקים שלו(, כל אחד צריך למצוא 

בשיעור את הרוזינקע'ס שלו. 
אני למדתי בישיבת פוניבז' ושמעתי שיעורים מכל ששת ראשי הישיבה 
זצוק"ל ויבדלחט"א ]מרנן הגאונים הרב שך, ר' שמואל רוזובסקי, ר' דוד 
פוברסקי, ר' שלמה ברמן זצוק"ל ויבלחט"א ר' גרשון אדלשטיין ור' דוב-
בער פוברסקי[ לחלק התחברתי יותר ולחלק התחברתי פחות. היתה לי 
האפשרות להתחיל למצוא תירוצים וטצדקי שאני לא נהנה ולא מתחבר, 

ולבחור להתחיל ללמוד קדשים וכדו'... 
אינני זוכר אם היה זה מישהו שדיבר איתי או שהקב"ה שלח לי את 
הסייעתא דשמיא להבין לבד שהם כולם ת"ח מופלגים ומכולם יש מה 
לשמוע, ואצל כל אחד מהם הייתי יושב ומקשיב לשיעור, ומוצא בכל 
שיעור את הנקודה או שתי נקודות שהתחברתי אליהם. אח"כ הייתי 
הולך לדבר בלימוד עם המג"ש על אותם נקודות שהתחברתי אליהם, 
ולאף אחד לא היה מושג שלא התחברתי לגמרי לשיעור, ואני יכול לומר 

בפירוש שמכל אחד מהם קיבלתי.

<<< המשך מעמוד קודם

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב
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ומה יעשה בחור שיושב בשיעור ומתאמץ כל כולו לשמוע ולהבין אך 
בכל זאת אינו מצליח למצוא שום נקודה בשיעור ש"מדברת אליו", שום 

ענין שהוא מרגיש מחובר אליו?
הגר"ב: בחור שיושב בצורה רצינית ומנסה להבין ולהתחבר ואיננו מצליח 
– עצתי היא אליו שיתיישב עם עצמו בלילה לבד, ויכין את הסוגיא ויראה 
אלו נקודות בשיעור מתחברות אל הנקודות אותם הוא הרגיש בעצמו 
בסוגיא. אם הוא מוצא - מה טוב ומה נעים, ואם לא, אז שיישב שוב עם 
עצמו ויתן לעצמו דין וחשבון למה כל הנקודות שעליהם מדברי בשיעור 

לא התעוררו אצלו בלימוד הסוגיא.
בדידי הוי עובדא, כשנכנסתי לישיבת פוניבז' היה זה בערך בגיל 14, הר"מ 
הראשון אותו שמעתי היה הגאון הגדול ר' דוב בער פוברסקי שליט"א, קניתי 
40 דף שורה אחת, ובצד שמאל כתבתי כל פעם  בתחילת הזמן מחברת 
את מה שנראה לי בסוגיא, ובצד ימין כתבתי את מה שאמר הראש ישיבה 
בשיעור. לאחר השיעור השוויתי בין השניים, והיה אם יצאו הדברים פחות 
או יותר באותו הכיוון - ידעתי שלמדתי את הסוגיא כמו שצריך. אבל אם 
לא, ]ובדרך כלל הדברים בשני צידי המחברת היו שונים לגמרי...[ הייתי 
יושב ומנסה להבין למה לא הבנתי את הסוגיא כמו הראש ישיבה. אם לא 
הצלחתי להבין לבד הייתי ניגש לשאול למה אי אפשר להבין את הסוגיא 
באופן הזה שחשבתי. יש מספר דברים שאני עדיין זוכר מאותם השיעורים, 
אך התועלת העיקרית בדברים היתה שקיבלתי מהם את הדרך ללמוד סוגיא.
אז עצה טובה קא משמע לן לבחורים שעדיין שומעים שיעור יומי. ומה 

יעשה בחור בקיבוץ שאיננו שומע שיעור יומי שמכוון אותו בסוגיא?
הגר"ב: עד לפני ארבעים שנה זו הייתה שאלה קשה מאד, ממש זעקה 
ללא מענה. אבל אז קם הגאון ר' חנוך קרלינשטיין זצ"ל שהיה חברותא 
שלי בישיבה, ובאותה תקופה בדיוק החל בזה גם הגאון ר' דוד הקשר זצ"ל, 

והתחילו להוציא מראי מקומות על סוגיות הש"ס. 
היום ברוך ה' יש שפע של ספרי מראי מקומות, בדרך כלל כל ישיבה 
נותנת מראי מקומות על הסוגיה ולפעמים כל ר"מ רושם מראי מקומות. 
בחור יכול לשבת עם אחד מהמראי מקומות האלו ולמצוא אחרי עבודה 

מסוימת לאיזה סגנון הוא מתחבר, ועם הסגנון הזה של המ"מ - ללמוד את 
סוגיא מזווית הראייה שלו.

השנים בקיבוץ הם השנים שבחור בונה את עצמו, מייצב את הכיוון שלו 
בסוגיא, לא מבעיא מי ששמע שיעורים, שאז מצטרף לניסיון שלו כל מה 
ששמע בישיבה קטנה ובישיבה גדולה, גם אלו שלא שמעו שיעורים, זה 
הזמן שהם צריכים לבנות את עצמם את הדרך הייחודית והמיוחדת שלהם.
אצלנו בישיבה יש שני שיעורים כלליים, והיה לי פעם מעשה עם בחור 
בישיבה, שהגיע ושאל בכנות עם מה הוא יצא מהסוגיה. הרי סוף סוף לכל 
ראש ישיבה יש את הסגנון והשפראך שלו, ואם כן איפה נמצאת האמת 

שאיתה הוא יוצא מהסוגיה? 
התשובה האמיתית היא ששבעים פנים לתורה, ואלו ואלו דברי אלוקים 
חיים. אבל לאותו בחור עניתי והזמנתי אותו שיבוא וישב ויקשיב לשני 
השיעורים ויכתוב אחר כך את היסוד שהיה בסוגיא בכל שיעור כללי, מבלי 
להכנס לפרטים ולראיות וכו' רק את היסוד. אחרי שבוע הבחור ניגש אליי 
בחזרה משועשע לגמרי, והודה ששני ראשי הישיבות אמרו בעצם את 

אותו השיעור... 
ומה האמת? ודאי שכל אחד אמר יסוד אחר, אלא אותו בחור מצא את 

היסוד האישי שלו בסוגיא בשני הישעורים גם יחד.
המטרה של השיעורים באופן כללי, היא שהבחור יקלוט וישמע את 
הדברים של ראובן ושל שמעון אבל בסופו של דבר הוא ימצא את עצמו 
בהם, כך יוכל להתחבר לסוגיה ולהרגיש את הטעם המתוק והטוב שיש בה.
בקוצק אומרים יאוש - שלא מדעת. ופעם ראיתי בישיבת ברסלב על 
הפלורסנט את הכיתוב "אם אתה מאמין שאפשר לקלקל תאמין שאפשר 
לתקן"... כל בחור שיעמול ויעבוד בכנות עם עצמו – אין ספק שיוכל 
להגיע לזה, וכשבע"ה יגיע לזה הוא כבר יחיה בעצמו את כל התיאורים על 

הגישמאק שבתורה. 

ייש"כ גדול.

<<< המשך מעמוד 1 |  הגאון רבי שמשון פינקוס זצוק"ל  

פשיטא. אם  החטא הוא החורבן בעצמותו, אזי החוטאים משולים 
ל"פגרים מתים", ואין לו אלא לישא עליהם 'הספד'.

"היו לי ניסיונות קשים!"
תהיה זו טעות לחשוב כי מאליה צמחה ועוצבה דמותו של רבינו הבורח 
כמפני אש מעשות חטא, ונפשו כמהה לעשות רצון אבינו שבשמים. 
וכפי שהפטיר פעם ברגע של גילוי לב באוזני אחד מבניו שיחי', כי אין 
הוא מופלא ומופלג מאחרים, ואדרבה, אפשר שהיה פחות מהם. "היו לי 
מלחמות וניסיונות, כשהיצר הרע עומד לשטן בדרכים ומציק במחשבות 
שונות. היה קשה מאוד. אך הסבל ההוא בנה אותי". בעמל נפשו רכש 
קנייני יראה שעלו לו בדם התמצית ובמאבקים עקביים, אלא שהיה יכול 

להם בעזר עליון המסייע לכל הבאים בשעריו ליטהר.
בפעם אחרת חיווה דעתו: "מי שזוכה בחייו להישגים הרי זה דווקא 
מחמת הניסיונות הרוחניים שעמם התמודד והצליח". באותה שיחה אמנם 
לא התייחס אודותיו הוא, אולם ניתן היה להבין מבין השיטין כי לא הוציא 

את עצמו מן הכלל הזה.
בהזדמנות, מצא לנכון לגלות באוזני מאן-דהוא טפח מצפונות חייו, כנראה 
במגמה לעודד את רוחו לבל יפול שדוד מול משברי החיים, ואמר: "הסיבה 
שאני יודע להגיד שיחות, היא בגלל שעבדתי הרבה עם עצמי- מול טרדות 
היצר שהיו לי, שמתוך כך למדתי את המציאות של הקשיים". ימים ידברו, 
כי כמו בסוגיות אחרות, גם את סוגיה זו של מציאות הקשיים למד היטב, 

ובטובת עינו עמד ולימדה לאחרים, לאלפים ולרבבות.

כאמור, כרבים מגדולי ישראל, גם דרכו שלו לא היתה סוגה בשושנים 
מפני היצר המתגבר בכל יום ומבקש להמית, וכרוכה היתה ביגיעה בלתי 

פוסקת. בעמל ויזע סלל את נתיבות חייו לפסגת הרוממות, "ואלמלי הקב"ה 
עוזרו- אינו יכול לו". במקום שחש כי בכוחותיו הוא אינו יכול לעמוד, שפך 
ליבו כמים נוכח פני ה', ו"מי שלא חדל להתפלל, סופו להצליח", כלשונו.
בשיחה עם אחד מבניו שליט"א, סיפר כי בימי לימודיו בבחרותו 
בירושלים חש כמה פעמים רפיון בעבודת ה', או אז היה עולה על גגו של 
בית כנסת ב"מאה שערים", שממנו נשקף מקום המקדש, הרחק מעיניהם 
ואוזניהם של הבריות ומשאון החיים, וזועק פעם אחר פעם  את הפסוק: 
"לב טהור ברא לי אלוקים, ורוח נכון חדש בקרבי. לב טהור ברא לי...!" 
באותה תקופה- סיפר- יש והיית מבקש מהשם יתברך מאות פעמים 

ביום בקשה זו, שוב ושוב.
בתקופות מאוחרות יותר, לאחר נישואיו, אף היה מתענה כל אימת 
שחש רפיון ברוחניות, ולא זו בלבד אלא שפעם אף ישב בתענית שלושה 
ימים רצופים)!( בתפילה ותחינה להשי"ת שיספיק בידו לכבדו וליראה 

אותו בלבב שלם.
איני יכול עוד

על רגע נוסף מימי עלומיו- של הארת פנים מחמת התפילה, סיפר לימים:
"היה זה בעיצומה של תפילת העמידה מתפילות הימים הנוראים. מחשבות 
שונות טרדו את הכוונה, וככל שניסיתי, לא עלה בידי לכוון כראוי לעומד 
בפני מלך, עד שחשתי שאיני יכול עוד. על אתר פסקתי מתפילתי, פניתי 
להקב"ה והרהרתי במחשבתי: 'ריבונו של עולם, עד כאן. איני יכול יותר, 
עשה אתה שאוכל להתפלל!" ואמנם- בו ברגע נענה הקב"ה לתפילתי, 

ונפתחו בפניי שערי אורה".

)מתוך 'ואוהביו כצאת השמש בגבורתו'(

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד 1 |  הגאון רבי שמשון פינקוס זצוק"ל  

<<< המשך מעמוד קודם
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הנהגותיו של מרן רבי חיים פנחס שיינברג זצ״ל בראש השנה

"הבן יקיר לי אפרים, כי מדי דברי בו זכור אזכרנו עוד"

רבינו היה מפרש את הרמז שנאמר בשו"ע לעבודת חודש אלול – 
"אני לדודי ודודי לי" – היינו, שעבודת האדם בכל ימי חייו ובפרט כהכנה 
ליום הדין, היא לשעבד ולתת את כל ה"אני" שלו להקב"ה. כששאלוהו: 
"במה?" השיב: "בכל עבודת השם, ובעיקר בלימוד התורה, לא לבטל 
הזמן ולשעבד את כל המחשבה לתורה". והיה מדגים בשיחותיו על 

עצמו, "אני לדודי" מהו אני, כל ה"חיים 
פנחס" שלי, העיניים שלי, השיניים שלי, 
הרגליים שלי, כל כולי לדודי... כך היה 

חוזר בחרדת קודש כל ימי האלול.

אחד מנכדיו הסביר פעם, שרבינו 
כה חי עכשיו את ה"אני לדודי", והוא 
"עובר" עכשיו על עצמו ובודק כל בורג 

שצריך חיזוק נוסף.

מופלא היה לראות איך קיים בעצמו 
ביום הדין את השיעבוד המוחלט של 
ה"אני לדודי". בליל ראש השנה, לפני 
תפילת ערבית, היה מוסר שיחה. לאחר 
מכן, היה עובר לפני התיבה בהשתפכות 
הנפש וברגש רב. משהסתיימה התפילה, 
התייצב לברך ולהתברך בברכת "לשנה 
טובה" למאות בני הישיבה ומתפלליה, 
ועוד רבים שהגיעו להתברך מפיו, במשך 
שעה ארוכה. בבוקר השכים לקום כמה 
שעות לפני עלות השחר, והיה הולך ברגל 
לכותל המערבי וחוזר לחזרת הש"ץ של 
שחרית בישיבה, בה עבר לפני העמוד. 
משנת תשל"ח הפסיק בהנהגה זו מחמת 

חולשה, והיה מתפלל שחרית עם הנץ החמה, ולאחר מכן היה לומד עד 
חזרת הש"ץ בישיבה, אז בא לישיבה ועבר לפני התיבה.

בתקיעות דמיושב היה מקריא, ואילו את תפילת מוסף היה מתפלל 
שלא לפני העמוד, ובניגוד לכל תפילות השנה, האריך בה כמה שעות 
עד סוף תקיעות דמעומד כדי להרוויח את השיטות שצריך לשמוע 
את התקיעות דמעומד בתוך שמונה עשרה. שוב היו עוברים מאות 
להתברך בברכת החג. הלך לסעוד את סעודת היום. לאחר סעודת החג 
לא ראו עליו ליאות ועייפות. לאחר כל עבודת היום שעמד כמעט כל 
היום על רגליו, למרות זאת שב לישיבה ואמר שיעור כללי בכל המרץ. 

כל זה כשהיה בגיל הגבורות.

בליל ר"ה דיבר, שמחד גיסא עם בני תורה כל ההנהגה היא אחרת, 
מאידך תובעים מבן תורה להיות שקוע בתורה ככל יכולתו. בשנה אחת 
הביא את דברי הגמרא שתלמיד חכם אסור לו לעמוד במקום המטונף 
משום שאי אפשר לו בלא הרהור תורה, וחזר על זה בהתרגשות רבה, 
כתוב פה שתלמיד חכם לא שייך אצלו בכלל שלא יחשוב בלימוד, 

וצריך כל הזמן להיות בהרהור תורה, וזו התביעה ממנו.

והיה רגיל לעורר, שעיקר התשובה אצל 
בן תורה היא על ביטול תורה, ובלעדיה לא 
תיתכן תשובה, וראשית הכפרה היא בעמל 
התורה עליו מבואר בירושלמי )ראש השנה 
פ"ד ה"ח( שהוא מכפר חטא ועוון. והיה 
מטעים דברים אלו בנוסח התפילה: "השיבנו 
אבינו לתורתך וקרבנו מלכנו לעבודתך", 
ראש לכל, "השיבנו לתורתך" ורק אח"כ 
"והחזירנו בתשובה שלמה לפניך" וכמו 
שכתוב בנפש החיים שתשובה מושלמת 

היא רק עם תורה.

עד כמה היתה דרגת המלכויות שלו עצמו, 
ניתן ללמוד מביאור שאמר למה שנתבאר 
בסימן תקפ"ב ס"ב, שם נפסק שאם אמר 
"הק-ל הקדוש" בעשרת ימי תשובה ונזכר 
תוך כדי דיבור ואמר "המלך הקדוש" אין 
צריך לחזור, ושאל: "מה החידוש בהלכה 
זו, הרי הכלל הוא תמיד שתוך כדי דיבור 
אפשר לתקן, ומה נתחדש כאן?" ותירץ: 
"כשנכנסים לעשרת ימי תשובה, זה זמן 
שכל מהותו היא המלכת הקב"ה וצריך 
שתהיה ההמלכה בשלימות, עד שהיה 
צד שכשמזכיר משהו אחר יש בזה פגם ב"המלכה" ולא יועיל תיקון, 

ונתחדש ששייך לתקן".

תפלת שמונה עשרה של מוסף היה מתפלל במשך כמה שעות. לשיא 
ההתרגשות הגיע במילים "מפני חטאינו גלינו מארצינו", וכשהזכירו את 
הפסוק "הבן יקיר לי אפרים, כי מדי דברי בו זכור אזכרנו עוד" אז התפרץ 

בבכי. דוקא אז בחיבת המלך והזכרת הגלות לא בבקשות הגשמיות.

)מתוך מגדלתו ומרוממתו(

כמה  במשך  מתפלל  היה  מוסף  של  עשרה  שמונה  תפלת 
שעות, לשיא ההתרגשות הגיע ב"מפני חטאינו גלינו מארצינו" 
ובפסוק "הבן יקיר לי אפרים...זכור אזכרנו עוד" אז התפרץ 

בבכי
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הרב חנניה צ'ולק, יו"ר 'עזר מציון' ומקורבו של מרן הגרא"מ שך זצוק"ל, על ראש השנה של גדולי ישראל וה'בין אדם 
לחברו' שלהם

יש דברים מיוחדים שהרגשת באלול אצל גדולי ישראל?

ראיתי אותם מתוחים יותר. אני זוכר שהרב שך, בערב שבועות, היה מתוח 
מאוד. שאלתי את ראש הישיבה: "וואס איז געשיין?", והוא עונה לי: "מה 
קרה?? היום בלילה יש דינים על התורה, מה אזכה ומה לא אזכה. בשבועות 

יש דינים על כל מה שאבין השנה". הוא היה במתח עצום .
אני זוכר שזכיתי לראות את ה"בין אדם לחברו" של הרב שך בראש השנה. 
הייתי עם הרב בשנה האחרונה. ירדנו מהישיבה לפני התקיעות כדי לעשות 
קידוש. הוא יצא לאט, אך במדרגות הוא מיהר מאוד. שאלתי אותו: "הראש 

ישיבה, מה קרה?" אמר לי: "תקיע'ס, תקיע'ס!!" 
אמרתי לו: "יחכו לך, אתה הרי מקריא לבעל תוקע", 
אבל הוא מיהר, ובסיבוב כמעט נפל, אמרתי לו שוב: 
"הראש ישיבה, אנחנו נופלים!" אבל הוא בשלו: 

"תקיע'ס, תקיע'ס..."
רצנו הביתה. הוא היה אז בן 103 או 104. עשינו 
קידוש, ואז שאלתי: "הולכים?" הולכים. הוא קם 
ופתאום הוא שואל אותי: "תגיד רגע, אתה אכלת 
משהו?" השבתי: "אני בסדר!" אך הרב שואל 
בנחישות:, "שאלתי אם אכלת או לא אכלת", עניתי 
שלא, לא רציתי לשקר בראש השנה,... "טוב, אז 
תעשה קידוש!", פקד עלי הרב. נזעקתי: "הראש 
ישיבה, שלושת אלפים איש מחכים בישיבה והראש 
ישיבה רץ כל הדרך..." ענה לי הרב בשלוה: "חנניה, 
תעשה קידוש!" הוא התיישב לו בנחת, כמו אחרי 
הטשולנט. אחר כך הלך להוציא לי מהמקרר מיץ 
ענבים, והביא עוגיות מהארון, ראיתי שאין לי כל 
ברירה אז עשיתי קידוש במהירות ואכלתי שתי 
עוגיות. אך הוא אומר לי בתוקף: "לא לא לא! 

תגמור כל מה שיש בצלחת".
קשה להבין איך שהוא רץ! בנוגע לעצמו- רץ, אך 
כשזה נוגע לאחר... אכלתי, וכשגמרתי קמנו ללכת. 
הוא לקח את המחזור איתו ביד, לא השאיר את 

זה על הסטנדר. כשהגענו למדרגות, ביד אחת הוא החזיק את המעקה וביד 
השנייה עזרתי לו. ביקשתי: "הרב, תן לי את המחזור!" הוא שאל: "אתה רוצה 
לגנוב לי את הדמעות מהמחזור?" לא הבנתי אך מיהרתי להתנצל. באמצע 
המדרגות כבר לא היה לו כח, הוא נתן לי את המחזור ובשתי ידיים עזרתי לו 

לעלות למעלה והובלתי אותו למקומו.
אחרי שעזבתי אותו, הוא מסמן לי שאחזור וקורא לי: "חנניה, יישר כח! 
יישר כח!" מה יש לו בראש השנה לפני התקיעות? פחד ואימה מיום הדין 

ופחד מהתקיעות, ובכל זאת הוא רוצה שכולם יראו שיש לו הערכה אלי, 
והוא רוצה להגיד את זה בקול.

ראיתי בחוש אצל גדולי ישראל את ה'בין אדם לחברו' שלהם. דרך ארץ 
קדמה לתורה, אין תורה בלי דרך ארץ! אי אפשר לתאר את המידות שלו. זכיתי 
לשרת אותו ו"גדול שימושה יותר מלימודה". קשה לתאר כמה אתה לומד... 
היכן זולגות הדמעות, על מה הוא מתעכב, איך התפילה... זה לא סתם תפילה.

אסיים בסיפור על אהבת התורה של הרב שך. הייתי מגיע כל בוקר בשעה 
7:00, ושואל: "הכל טוב? אפשר להתחיל להתפלל?" כן. בוקר אחד הוא אומר 
לי: "תסלח לי, אני צריך משהו לפני התפילה. 
ר' ראובן, קח  למעלה בארון יש ספר של 
סולם". "איך קוראים לספר?" אני שואל, והוא 
עונה:"איני זוכר כרגע, אבל תחפש ספר גדול, 
ישן". עליתי והורדתי איזה ספר ישן, אבל זה לא 
היה זה. אחרי זמן מה הוא נזכר שזה ספר של 
ר' ראובן דננברג, אחד מגדולי ליטא. חצי שעה 
אחרי זה הנכד מצא את הספר. הרב לוקח את 
הספר, מחזיק אותו ומחבק ואומר: "יישר כח, 
יישר כח!" אמרתי לו: "הראש ישיבה, אפשר 
לשאול שאלה?" "מה אתה רוצה?" הוא תמה. 
שאלתי: "מה קרה?" אך הרב שך אמר לי: "אני 
מבקש ממך, אל תשאל שאלות, אבל תעשה לי 
טובה", ותוך כדי שהוא מוציא צרור מפתחות 
מכיסו הוא ממשיך:– "שם למטה יש כספת, 
קח את הספר, תדחוף אותו עמוק עמוק בתוכה 

ותחזיר לי מהר את המפתחות".
ניסיתי להבין: "הראש ישיבה, הבנתי נכון? 
ספר לכספת??" אך הוא בשלו: "שוב אתה 
שואל שאלות? גש, תעשה מה שאמרתי לך!" 
פתחתי את הכספת, תוך שאני חושב: 'ריבונו 
של עולם! איך אני מכניס את הספר הגדול 
הזה לתוך הכספת?' שמתי אותו באלכסון 
ועם הרגל דחפתי במאמץ את הדלת. החזרתי 
את המפתח. הרב הודה לי ווידא שסגרתי טוב. הבעתי את פליאתי בקול: 
"ספר? בכספת? אם סגרתי טוב...??" והרב אומר: "שוב אתה שואל שאלות, 
לך תסתכל אם סגרת טוב טוב", בדקתי ואכן היה סגור. הודעתי לו שזה סגור 

היטב, או אז נרגע ואמר לי יישר כח.
"הראש ישיבה", הפצרתי, "אל תכעס עלי, ספר לי מה קרה, אני רוצה 
להבין!" "אוי", הוא מפטיר באנחה, "מה אתה לא מבין?" "אני עם הארץ", 
גנחתי, "אני לא מבין!" "אהה", הוא נענה ואמר: "יש שמה 'טייערע שטיקל 

הרב שך מיהר, ובסיבוב הוא כמעט נפל, אמרתי לו: "הראש 
ישיבה, אנחנו נופלים!" אבל הוא: "תקיע'ס, תקיע'ס..." רצנו 
שאלתי:  ואז  קידוש,  עשינו   ,103 בן  אז  היה  הוא  הביתה. 
רגע,  "תגיד  הוא שואל אותי:  ופתאום  הוא קם  "הולכים?" 

אכלת משהו?"

המשך בעמוד 13



89 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

הבחור הקדוש אהרון דוד שיינברג הי"ד שנטש את השפע החומרי האמריקני והקדיש את חייו לתורה, נהרג על 
קידוש השם במאורעות תרפ"ט בחברון * את אשר עבר עליו באותם ימים, והוא כתב להוריו מכתבים שהיו גנוזים 

במשך עשרות שנים ונחשפו לרבים 

השבוע יותר מתמיד חשתי התקדמות עצומה בלימודי כאן. כאשר לומדים 
גמרא מתנתקים ממימד הזמן, לא חשים בהתקדמות הידע, בשינוי עד 
שלפתע תופס אותך השינוי, השיפור, משהו כמו קרן אור פתאומית..."

במשך עשרות שנים היו גנוזות המילים הללו בתוך צרור מכתבים מרתק 
ומפעים, פרי עטו של הבה"ח אהרון דוד שיינברג הי"ד שנהרג על קידוש 

השם בחודש אב לפני שמונים ותשע שנים.
אהרון דוד הי"ד נרצח בפרעות תרפ"ט שהתרחשו ביום שבת קודש י"ח 
מנחם אב. עתה, בתזמון מדהים ומצמרר, נחשפו מכתבים שכתב להוריו 
בארצות הברית, מכתבים שהיו גנוזים במשך השנים מבלי שאיש נגע בהם.
חשיפת המכתבים פתחה צוהר נדיר לאותה תקופה מופלאה, תקופת 
תפארתה של ישיבת חברון בעיר הקודש בטרם עלה עליה הכורת. הבחור 
אהרון דוד שיינברג הי"ד היה אחד מתוך קבוצת בחורים שהחליטו לעזוב 
את חיי החומר, הנוחות והשפע של ארה"ב, לעלות לארץ ישראל וללמוד 

בישיבת חברון, חרף התנאים הגשמיים של אותם ימים.
אותם בחורים שנקראו אז בפי בני הישיבה ה"אמריקנערס", נסחפו בהווי 
הישיבתי ובניחוח החברונאי, רובם נשארו בארץ ישראל והפכו לעמלי 
תורה ומרביצי תורה חשובים. גם אותם אלה שחזרו לארה"ב ויצאו לחיי 
המעשה, נשאו עמם לכל חייהם את אותה גירסא דינקותא ואת המטען 

הרוחני שקבלו בישיבה.
אך הגילוי המעניין יותר העולה מכתביו של שיינברג הוא, כי בשונה משאר 
ה"אמריקנערס", הוא עצמו נולד למשפחה שאינה שומרת תורה ומצוות 
מהעיר ממפיס – טנסי, ואף למד באוניברסיטה היוקרתית בפנסילבניה. 
רק לאחר מכן החליט לבצע את המהפך בחייו. הוא החל ללמוד בישיבה 

בניו יורק וכעבור תקופה קצרה 
החליט לעלות לארץ הקודש ולחבוש את ספסלי ישיבת כנסת ישראל 

בחברון.

"הגדלתי את ידיעותיי בתורתו"

את החוויה העילאית שחווה ואת המהפך שהתחולל בנפשו, הוא היטיב 
לתאר במכתבים ששיגר להוריו בארה"ב. המכתבים מעידים על סערת 
הנפש שחווה אהרון דוד בבואו לישיבה ואת הצעדים שעשה בעולמה של 
תורה. מיד לאחר סוכות תרפ"ט הגיע לחברון, ובמשך זמן חורף וקיץ עלה 
אהרון דוד ונתעלה בלימוד התורה ובשקידתה, עד שביום המר והנמהר 
י"ח באב תרפ"ט, פחות משנה מאז שהגיע לישיבה הוא נהרג על קידוש 

השם, יחד עם 67 קדושי חברון שנספו בטבח הנורא.
במשך עשרות בשנים היו מכתביו גנוזים בבית הוריו בממפיס מבלי 
שאיש נגע בהם. רק לאחרונה חשפו בני המשפחה את אותם מכתבים 

גנוזים.. המעט שראה אור עד כה, חושף מסכת חיים מופלאה, קצרה אך 
רבת איכות של אותם חודשים אותם עשה בן העליה אהרון דוד שיינברג 
הי"ד בישיבת חברון. בכישרון רב הוא היטיב לתאר את האווירה המיוחדת 
ששררה אז בישיבת חברון המפורסמת ואת העולם המופלא שגילה, 

עולם של עושר רוחני מול השפע החומרי שהותיר מאחוריו באמריקה.
באחד ממכתביו הוא מתאר את המפגש שלו עם עמלה של תורה. 
"יום רביעי בלילה, כבר אחרי חצות ואני עייף מאד, אבל אני מכריח את 
עצמי לכתוב את המילים האלו.. עבודה פיסית מעולם לא עייפה אותי 
כמו המאמץ הנפשי כאן בישיבה. עם התקרב זמן השינה איני יכול כבר 
כמעט לעמוד על רגלי. אולם יחד עם תחושת עייפות זו יש לי סיפוק 
ואושר. הן הגדלתי היום את ידיעתי בתורתו של הקב"ה. הזמן שלי כבר 

אינו מבוזבז כפי שהיה בעבר..."

השפעה רוחנית עצומה לארה"ב

בשפה שוטפת וקולחת, הוא מתאר את הניגודיות בין החיים אותם 
השאיר מאחוריו ובין החיים אותם בחר לעצמו, חיי הישיבה, תוך שהוא 
מעביר מסר למשפחתו בממפיס טנסי ומנסה לסחוף גם אותם להרגיש 

תורה ויהדות מהי, כשהוא מנסה להטעימם מעט מהניחוח התורני 
"אחחח... אילו רק יכולתי לקחת קצת מרגשותי אלה המעלים לי עכשיו 
את הדופק.. לדחוס אותם לתוך קפסולות ולשלוח לכם הביתה... אילו רק 
יכולתי לפקוח את עיניכם שתראו את העולם כפי שהוא נוצר ועוצב על 
ידי הבורא, כמדרגה לעולם הנצח האלמותי! כסולם עם שלבים שבורים! 
ניתן להקדיש את החיים ליהדות. לא כולם יכולים להגיע לחברון, אבל 

אפשר בהחלט לעבוד את השם ולהתעלות בתורתו גם בממפיס..!"
את תחושותיו בישיבה הוא מתאר כ"אושר ושביעות רצון" ומסביר כי 
"ארץ ישראל ותורה הם הגורמים: דף גמרא מוסיף לי משקל רב יותר 
מאשר 'רק שתי כפות נוספות של מרק'. נשימה אחת של האוויר בחברון, 
וצעד אחד על אדמת חברון, מספקים לי חלבונים יותר מאשר טונות של 

תרד וגלונים של ויסקי בעבר..."
במכתב אחר הוא חושף טפח מרגשותיו ומספר להוריו על רגשי הכרת 
הטוב שהוא חש כלפיהם. הוריו של אהרון דוד התנגדו תחילה לבואו לישיבה 
והביעו ביקורת מהדרך בה בחר בנם ללכת. אולם הדור ההוא באמריקה 
התאפיין כידוע במרד הנעורים ובחוצפה של הדור הצעיר, תופעה שאצל 
צעירים יהודים רבים באה לידי ביטוי במרידה ובחיי החומר האמריקנים 

ובחירה בחיי תורה ויהדות.
אהרון דוד הי"ד היה אחד מהצעירים הללו ועלעול במכתבים שכתב 
מעלה כי הוריו השלימו לבסוף עם הדרך שבחר, תמכו בו וסייעו לו מרחוק 

כבר אחרי חצות ואני עייף מאד, אבל אני מכריח את עצמי לכתוב את 
המילים האלו.. עבודה פיסית מעולם לא עייפה אותי כמו המאמץ הנפשי 
כאן בישיבה איני יכול כבר כמעט לעמוד על רגלי. אולם יחד עם תחושת 
עייפות זו יש לי סיפוק ואושר. הן הגדלתי היום את ידיעתי בתורתו של 

הקב"ה. הזמן שלי כבר אינו מבוזבז כפי שהיה בעבר..."

<<< המשך מעמוד קודם
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להתאקלם בארץ ובישיבה. יתירה מכך: בעקבות המכתבים הנלהבים 
הללו, הצליח הבחור להשפיע על אביו שיסגור את חנותו בשבת קודש!

בהקשר לזה הוא כתב להם באחד ממכתביו כי "מחר, לפי הלוח הכללי 
ימלאו לי 23 שנים, ואני מהרהר בחרטה: מדוע לא ביצעתי את המעבר 
לחברון או לישיבה אחרת לפני כמה שנים? התחלה מוקדמת משמעותה 
רבה בחייו של למדן. אבל בעזרת השם עוד אתגבר על הנכות הזאת, ואני 
מודה לו על שהוביל אותי אפילו בגיל זה למוסד כה גדול. ואולי מוטב 
שבאתי לכאן לאחר נסיבות שונות. ומעל הכל, אני מודה לקב"ה על שנתן 
לי הורים המוכנים לשתף פעולה עמי ולסייע בידי להגשים את רצון לבי".

על חוויה מרוממת אחרת הוא מספר להוריו ובו כותב כי "אנו מקיימים 
קבוצת 'משמר' של מספר אמריקנים, פירוש הדבר להעביר לילה או שניים 
בשבוע בלימוד רצוף עד הבוקר. לראות נחישות שכזו בנוער אמריקני ילידי 
זה מעורר השראה. המוטו שלנו זהו, 'תורה ויהדות לאמריקה'. מובטחני 
כי ההשראה והלהבה הרוחנית שניצתה כאם בצעירים המוזרים האלה עוד 
תביא אור אלוקי ולימוד תורה ללבבות אמריקניים רבים בעתיד. בישיבת 
חברון, ניו יורק ושיקגו, מונח היסוד והתקווה הבלעדית ליהדות אמריקה. 
מיותר לומר שמגדלורים אלה של תורה הצילו את ספינת היהדות מן הים 

הסוער בעבר, והם עתידים להביא אותה לחוף מבטחים בהווה".

"אהרון דוד ממפיסר"

במכתביו מצליח אהרון דוד הי"ד לסחוף את הקורא לא רק לעולמו 
הפנימי, אלא גם לאווירה הישיבתית אליהם נסחף. בנימה מחוייכת הוא 
מספר להוריו כי "דרך אגב, אתם יודעים ששמי השתנה עם הכניסה 
לישיבה? מנהג הישיבה קובע שכולם קוראים בשם פרטי יחד עם שם 
עיר המוצא, כאמצעי הזיהוי היחיד. למשל אליעזר ביאליסוקר, חיים ריגר, 

משה ברדיצ'בר, שמחה זיסל סלאבודקר ועוד".
"השם האמיתי שלי כיום הוא אהרון דוד ממפיסר. אבל החברים 
האירופים מתקשים להגות את זה, כמו את כל השמות האמריקניים, אז 

אני פשוט אהרון דוד 'דער אמריקנער'. כך זה עם כל האמריקאים כאן, 
כולם מכונים 'די אמריקנערס'.. הרוח הרווחת בישיבה היא אחת, חברתית 
17 האמריקנים הצמודה..".  וידידותית, אבל זה די מצופה ביחס חבורת 
במאמר מוסגר יצויין, כי תשעה מתוך אותם 17 "אמריקנערס" נהרגו על 

קידוש השם בטבח הנורא.
בהזדמנות אחרת כתב להם, כי "עוד יומיים חנוכה. שקלתי לנסוע לתל 
אביב, אבל בסוף שיניתי את דעתי. אינני יכול לעזוב את הגמרא אף לא 
ליום אחד. אני חש אותה כמגנט חזק המחזיק אותי כאן בחברון. החלטתי 

בעז"ה להמתין עד סוף ה'זמן' המסתיים בפסח".
פחות משלושה חודשים לפני עלותו בסערה השמימה, סיפר אהרון דוד 
במכתבו כי הוא ועוד אחד מה"אמריקנערס" החליטו שלא לנסוע למירון 
בל"ג בעומר מחשש לביטול תורה. "יהודים מכל פינות הארץ נוסעים 
מחר למירון, לרגל היארצייט של רבי שמעון בר יוחאי, אני וביל )ברמן( 
מתפתים מאד לבצע נסיעה זו, אבל יום או יומיים של לימוד יקרים לי 

מדי בשביל להחליפם אפילו בזה".
מכתבו האחרון של אהרון דוד הי"ד להוריו נשלח בסמוך ממש להירצחו 
והוא מתאר בפרוטרוט את תשעה באב תרפ"ט. הוא מתאר בהתלהבות 
את ביקורו בכותל, מדמיין את ההרג שביצעו הרומאים ביום זה, מציין 
את דבריו חוצבי הלהבות של המגיד הירושלמי רבי בן ציון ידלר זצ"ל 
ואת המתח באוויר בין יהודים וערבים ששרר אז והביא בין היתר לפרעות 

בחברון ובמקומות נוספים בארץ.
לא חלף שבוע מאותו מכתב, וגם אהרון דוד שיינברג הי"ד עלה בסערה 
השמימה, בפרעות הנוראות שגדעו את העלייה הרוחנית המופלאה בה 
החל. רק המכתבים הרבים שהשאיר להוריו, פורסים בפנינו את תמונת 

חייו המפעימה.
הי"ד

)מתוך יתד נאמן , אב תשע"ח(

<<< המשך מעמוד קודם



1011 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

'בין  יכול לשכוח את המשימה הראשונה שניצבה בפניי בכל  איני 
הזמנים'–  לשכנע את אמא שלי, שתאפשר לי לצאת לטיול. זו הייתה 
משימה אמיתית, שלשם הצלחתה הייתי זקוק לכוחות נפש עליונים, 

שגייסתי במשך שלושה ימים ברציפות. 
נדרשה ממני הכנה רצינית לקראת הגישה אל אמא כדי לבקש את הרשיון 
המיוחל לצאת לטיול. אמא מעולם לא אהבה את הטיולים. למען האמת, 
נראה לי שאין אמא בעולם שאוהבת טיולים, וגם אותן אמהות שמראות 

פנים שוחקות - בלִבן פנימה אינן אוהבות כלל את היציאות הללו. 
במשך שלושת ימי ההכנה התנהגתי למופת; הייתי ממש 'צדיק', ולא 
הייתה בקשה של איא שלא מולאה בשלמותה בתוך זמן קצר ביותר. רק 
לאחר שלושה ימים כאלו הרשיתי לעצמי לגשת אל אמא ולפתוח  במסע 
הטיעונים המשכנע שלי, מדוע אני 'חייב' לצאת ליום טיול עם החברים 
תוך שאני מצרף את כל מקדמי הבטיחות והביטחון שאנו נוקטים רק 

משום שיש לי אימא פחדנית, 
אמא לא אמרה 'כן', ובעצם לא חיכיתי ל'כן'; חיכיתי רק שלא תאמר 
'לא' באופן החלטי וסופי. בשלב הבא הייתה הסכמה שבשתיקה שאני 
יוצא, וכמובן - תחת אזהרות כבדות וחמורות על הזהירות הרבה הנדרשת 

בטיול מסוג כזה.
אז לאן נוסעים הפעם? 

זו הייתה כמעט שאלה קבועה כל אימת שבאוויר החלו לחוש את סוף 
ה'זמן'.

שאלה ששואלים בשקט, בהיחבא, כולם יודעים שלצאת לטיול ב'בין 
הזמנים' זה לא הדבר הכי מוסכם על גדולי ישראל ועל ראשי הישיבות, 
ובפרט היום, כשהמצב השתנה, וכל ישיבה המכבדת את עצמה יוזמת 
טיולים ו'קעמפ' מטעמה, הרי שהיציאה לבד לטיול היא בגדר פיקוח 

נפש של ממש. 
ואכן שומעים על כל כך הרבה אסונות מדי 'בין הזמנים!, כואב הלב לשמוע 
על בחורים צעירים, המקפחים חיים או הופכים לבעלי מום לאורך ימים 
ושנים ארוכות בשל הרפתקאה חסרת אחריות של טיול תמים, לכאורה, 

שהיה אמור להיות רווי הנאה. 

כן, יש תמיד את אותם בחורים, שאינם מוכנים להסתפק בטיולים של 
הישיבה או בטיול על ההורים; הם חייבים להיות 'מהדרין מן המהדרין' 
בטיולים ו'לחרוש' את הארץ. אלה הינם בעלי רגש עז של שלמות, המחייבת 
אותם לראות כל ד' אמות חדשות בארץ ישראל,  וכמובן, הכול מעוגן 
בתירוצים וביאורים ארוכים על  החשיבות שבשחרור מתח, על מצוות 
ד' אמות בארץ ישראל, כאמור, ועוד ק"נ טעמים שכל אחד מהם עומד 

על בסיס רעוע יותר מזה של חברו. 

מעניין, שאותם 'מהדרין' בטיולים, אינם דווקא מהמהדרין בשמירת 
הסדרים ובהקפדה על הגעה לתפילה בזמן בישיבה; סוג כזה של מהדרין 
בטיולים הינו סוג של חברה'מנים, שההתבלטות היחידה שלהם יכולה, כנראה, 
להתבטא ביכולתם להספיק לגמוא ביום אחד כמה שיותר קילומטרים. נו 

נו, כשאין במה להתגאות - גם זה אולי שווה משהו... 

אני חייב להודות ולהתוודות, שמעולם לא הייתי מוביל או מיוחד במהדרין 
בטיולים, ולא ראיתי בה חשיבות עליונה, אך אין ספק שנהניתי מאד להיות 
בין המטיילים; אולם היום, במבט לאחור, נראה לי שנהניתי להיות 'נגרר'; 
אולי אפילו היה לי פחד מסוים שמא יכנו אותי בתואר שכל כך שנאתי 
– 'מצומצם'; על-כל-פנים  קשה היה לי באותם ימים לסרב להצעה של 
חברים לצאת לטייל ב'בין הזמנים'. ועליי להדגיש, שבהחלט לא הייתי 
עושה זאת לעולם באמצע ה'זמן', אולם ב'בין הזמנים' היה קשה לי לעמוד 

בפיתוי ולסרב ליציאה לטיול קטן של יום או של יומיים. 
***                                            

יצאנו. הכיוון היה צפון הארץ.
חייבים, כמובן, לשלב גם קברי צדיקים לתפילה על הלימוד ועל כל מה 

שצריך בחור ישיבה מבחינה רוחנית - קצת טעם לנשמה. 
מסלול הטיול הראשון שאותו עברנו היה נפלא ונהדר, והתפללנו בלבנו 
שהלוואי שהוא יימשך כך לאורך כל הדרך, אך לדאבון הלב, הוא המשיך 
בכיוון לגמרי לא טוב. לא תיארתי לעצמי שכך יכול להימשך טיול, שאמור 

להיות כולו מקור להנאה ולכיף. 
המסלול השני היה חדש לכולנו. לא הכרנו אותו, ולמעשה הוא לא בדיוק 

היה מסלול רשמי שאמור לשמש מטיילים מן השורה. 

ישועה בזכות 'קבלה'

המשך בעמוד הבא <<<
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נו, אנחנו אכן לא מטיילים מן השורה, אנחנו בחורי ישיבה מוכשרים, 
האמורים להתמצא ולהכיר כל פינה לפי אינטואיציה של רגע, הולכים לפי 

הכיוון, הולכים לפי התחושה... 
והעיקר - שיש מפל, יש מים, יש כמה קפיצות לא גדולות...

והנוף – מי יתארנו?! - הנוף הבלתי רגיל של הצפון! - - - 
רק לאחר שעתיים של הליכה התחלנו להרגיש שאנחנו לא בדיוק יודעים 
מהו הכיוון שלנו ולהיכן מועדות פנינו. התחלנו להבין כי התחושה שלנו 

לא בדיוק עובדת היום...
בתום שלוש שעות וכשהשמש התחילה לנטות קצת לכיוון מערב, 

התחיל לחדור ללבנו שמץ של דאגה וקצת יותר מזה... 
יוסי, ה'מדריך' שלנו, שהכיר היטב כל פינה בארץ, טען שאין ברירה, 
חייבים להשפיל קצת את הכבוד ולהתקשר לידיד, שמכיר היטב את הארץ, 

ואולי קצת יותר טוב ממנו, כדי לקבל את עצתו. 
"טוב, תביא את הפלאפון" - אמר יוסי בחוסר חשק. 

מבט חטוף בצג המכשיר הסלולרי הותיר את 
יוסי בפה פעור מהול בתימהון ובחוסר אמון:

"אין כאן קליטה!" 
"אוף!" 

"לא יכלו להכניס כאן איזו אנטנה?!" 
"בשביל מי אתה רוצה בדיוק שיכניסו כאן 

אנטנה? לשועלים?" 
"למטיילים!" 

"אה, הבנתי, למטיילים שלא יודעים לאן הם 
הולכים!" 

"טוב, מה עושים?" 
"חוזרים בתשובה!" 

עשינו הערכת מצב קטנה והפנמנו כי אנחנו 
באמת תקועים באיזשהו 'שומקום', ואין ספק 
שאנחנו זקוקים לקצת רחמי שמים. השמים 
החשיכו, וכל צעד שלנו היה כרוך במאמץ של 

מבט בוחן. לא ידענו לאן אנחנו הולכים. 
השתרר שקט. 

אף אחד לא דיבר. מה יש לומר? להספיד את המצב?!
"טוב", אמר מאיר, "כל אחד מקבל על עצמו עכשיו 'קבלה' רצינית, 
זו סגולה בדוקה לצאת מצרות. תאמצו את הראש טוב, כל אחד צריך 
גם להכריז בקול על ה'קבלה' שלו כדי שיוכיח שהוא רציני ושכולם ידעו 

שהוא חייב לעמוד בהבטחה שלו. 
"אני מקבל על עצמי בלי נדר לסיים את מסכת קידושין, שלמדו בזמן 

קיץ בישיבה!" פתח יוסי. 

"אני מקבל על עצמי לומר 'נשמת'!" המשיך מאיר.
"במניין!" 

"כן כן ,במניין!" 
וכך המשיכו החברים לקבל על עצמם 'קבלות': 
"אני מקבל על עצמי לכוון בברכות ראשונות 

ובברכות אחרונות!" ובכך סיימתי את הסבב.
ישבנו והמתנו לישועה שבוא תבוא בעקבות ה'קבלות' הגדולות שלנו 

- אך שעה חלפה, והישועה טרם הגיעה... 
הבלבול היה גדול, המחשבות התרוצצו בראשינו, ולהם חברו הפחדים 

והחששות.
ישבנו נבוכים ושפופי ראש בחושך מוחלט מבלי יכולת לראות מה קורה 
סביבנו. חוץ מיללות תנים ורחשים של בעלי חיים מצויים לא שמענו דבר. 
לא נראה כל שביב של אור בקצה החושך הגדול שעטף אותנו מכל עבר. 
השעה הייתה 8.30, וידענו כי עלינו למצוא דרך כלשהי לתקשר עם 
מישהו כדי ליידע אותו על מצבנו ולנסות להזעיק מישהו 

שיחלץ אותנו מן המקום הנורא הזה.
אחד החברים שאל את יוסי מה קורה עם הסגולה של 

ה'קבלות' הטובות שקיבלנו על עצמנו. 
כחכחתי בגרוני, ומישהו שאל: "מה אמרת?"  

קשה היה לי להוציא מפי את המילים, אבל הרגשתי שאני 
חייב לומר אותן. התביישתי מעצמי ומהחברים, אך אמרתי 

זאת בקול חלש ושפוף: 
"אני חושב שה'קבלה' שלי לא מתאימה למצב שבו אני 
נתון; קשה לי לומר לכם את זה, אבל אני מרגיש שה'קבלה' 
צריכה להיות בתחום אחר לגמרי! לכן אני רוצה לשנות 
את ה'קבלה' שלי ולקבל על עצמי להתחזק במצוות כיבוד 
הורים. זה נשמע לכם אולי כמו 'קבלה' של ילד קטן, אבל 

נראה לי שלזה אני זקוק עכשיו." 
סיימתי ושתקתי. חשתי בעליל את ההאצה בפעימות לבי.
החברים הנהו בראשם, ונראה שהם יודעים היטב למה 

כיוונו מילותי הכנות...
לא עברו דקות מספר, וכל החברים ביקשו לשנות את ה'קבלה' שלהם. 
הם  קיבלו על עצמם להפנים מהיום ואילך כי לרצונם של ההורים ולדאגתם 

האישית לילדיהם יהיה משקל חשוב ומשמעותי ביותר אצלם.
וזה עבד מצוין...

כשהגעתי הביתה, סיפרתי לאימי היקרה על ה'קבלה' החשובה שקיבלתי 
על עצמי בטיול זה ועל המשמעות המיוחדת שבה עבורי, וכן... גם עבורה. 

מתוך הספר 24  סיפורים לבני ישיבה

<<< המשך מעמוד קודם

"אני מקבל על 
עצמי בלי נדר 

לסיים את מסכת 
קידושין, שלמדו 

בזמן קיץ 
בישיבה!" 

סיפור 
מיוחד

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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<<< המשך מעמוד קודם

שני סיפורים קטנים אך נושאים בחובם מסר רב ועוצמתי, מחמם ומנחם, לימים אלו ימי הרחמים והסליחות:

חוק השלג במדינת ניו יורק -

השלג לא הפסיק לרדת, במשך כמה ימים השתוללה לה סופת שלגים 
גדולה במדינת ניו יורק בארה"ב, השלג נערם בכל הכבישים והמדרכות 

לגובה של כמה עשרות סנטימטרים, והמדינה שותקה.

לאחר שוך הסערה, התחילו הרשויות להערך לפינוי הצירים, על ידי 
עובדי הרשות, וכך בתוך כמה שעות כבר היו מפונים צירים רבים.

אלא שיש חוק בארה"ב, שחיוב פינוי השלג הצירים המרכזיים והרחובות, 
מוטל על עובדי הרשויות, אבל פינוי השלג 
ממבואות הבתים, מוטל בחובה על כל אזרח, 
לפנות את השלג שהצטבר לפני ביתו עד 
הכביש, ומשכך מוצר חובה הוא בכל בית, 
שמחזיק 'יַעֶה' לפינוי השלג, וכשיורד שלג, 
מחוייב כל אזרח על פי חוק לפנות ביַעֶה את 
הרחבה שלפני ביתו, ומי שלא עושה כן צפוי 

לקנסות כפי המופיע בחוק.
וכך לאחר סוף הסערה, התחילו להסתובב 
הפקחים של העיריה בין הבתים לראות מי לא 
מקיים את חובתו לפנות את השלג ממבואות 

ביתו. באחד הבתים היה יהודי, שעקב ריבוי השלגים באותה תקופה, מאס 
בעבודה זו, ומצא דרך מחוכמת להתחמק מקיום הוראת החוק בדבר פינוי 
השלג ממבואות ביתו. הוא שם את היַעֶה ליד פתח ביתו, וכך בכל פעם 
שהוא שמע שיש פקח של העיריה מסתובב ונותן דוחו"ת לאלו שלא ניקו 
את הרחבה של פני ביתם, הוא מיד יצא החוצה עם היַעֶה, ונעמד בפתח 
ביתו עם היַעֶה בידו, וכך היה נראה לפקח שהנה הוא עומד לנקות את 
השלג, ופטרו לשלום, ואחר שעזב הפקח את הרחוב שב היהודי לביתו, 
כשחיוך של נצחון על פניו על שהצליח להערים על הרשויות. וכך המשך 
זמן רב הצליח לחמוק מהרשויות ולא למלא את חובתו ומצד שני לא 

לקבל קנסות על כך.

מסלול הנסיעה מבני ברק ירושלים –

י אֶס' או 'וֵויז', ומסלולי  לפני שנים רבות, עוד לפני שמאן דהו חלם על 'גִי'פִּ
הנסיעות נקבעו לפי ברור מראש, יצא לו אחד לנסיעה מבני ברק לירושלים, 

אך כתייר בארץ שלא הכיר את המסלולים, יצא הוא לכביש גהה על מנת 
לחבור בהמשך לכביש 1 כביש ירושלים תל אביב.

אלא שביציאה בצומת גהה, במקום לפנות לימין לכיון דרום, הוא פנה 
לשמאל לכיון צפון, וכך נסע במשך כמה קילומטרים, עד שהגיע לשלט 
שבישר לו שהוא נמצא בצומת רעננה ומשם היו שלטי הכונה לנסיעה 
לחיפה ולנתניה, התייר הבין מיד כי הוא טעה, והוא בדרך לצפון במקום 
לירושלים, הוא חיפש את המקום הראשון בו הוא יכל לעשות פרסה 
ולהתחיל לנסוע לכיון ההפוך בדרך לירושלים, הוא אכן נסע עד הצומת 
הבאה ושם עשה סיבוב חד של פרסה, וכך 
התחיל בדהירה כל הדרך חזרה לכיון ההפוך, 

לכיון ירושלים.
של השלג במדינת  הסיפור הראשון   
ניו יורק, סופר על ידי מרן המשגיח מפוניבז ר' 
יחזקאל לוינשטיין זצ"ל, בבואו לתאר לבחורים 
בישיבה את המוטל עלינו בימים קדושים אלו, 
ובראותו כי יש בחורים רבים אשר אוירת הפחד 
של חודש אלול משתקת אותם... וגורמת לחלקם 
אדישות וקרירות ולחלקם נפילה לאוירת דכדוך 
ואפרוריות, הביא את הסיפור הזה, והוציא ממנו 

מנת רוח חיים להחיות לב הנחשלים, וכך הוא היה אומר:
הקב"ה יודע כי קשה לנו מאד לנקות את אשר חטאנו בכל ימות השנה, 
הקב"ה יודע את חולשתנו, כי בבואנו לפני יום הדין, מרוב פחד ממצבנו 
אנו לפעמים נרתעים ונחשלים, הקב"ה יודע שיש מאתנו שאין בכוחם 
לעמוד במטלת הימים ופחדם, והוא נתן לנו מתנה גדולה ושמה 'יַעֶה', 
ממש כאותו אחד במדינת ניו יורק שלא היה בכוחו לנקות השלג בכל 
פעם, ורק יצא החוצה והחזיק 'היַעֶה' בידו בהראותו כי רצונו לנקות השלג 
אך אין בכוחו. כן אנחנו, אם רק נראה להקב"ה כי 'היַעֶה' בידינו, אנו רוצים 
באמת ובתמים לתקן דרכינו ולנקות מעשינו הרעים, כבר במעשה זה הוא 

ימחל לנו ולא יקנסנו כפי שמגיע לנו.
כמה מתנה גדולה היא בעבורנו עצה נפלה זו של המשגיח זצ"ל, אין צורך 
ליפול בזרועות הפחד והאימה, אלא אדרבא, לנצל ימים אלו של ידיעה כי 
יום הדין הנה הוא בא, וכל מעשה בני אדם לפניו כבני מרון עוברים, כדי 
להראות להקב"ה אשר רבים רחמיו, כי אנו רוצים בתשובה, משתוקקים 
לנקות עצמנו וזוהמתנו, אבל כשל כח הסבל ורבה העבודה, אבל לפחות 
נראה לו כי אנו מחזיקים את ה'יַעֶה' ביד, מנסים לנקות מה שאפשר, 

<<< המשך מעמוד 7  | חנניה צ'ולק, יו"ר 'עזר מציון' ומקורבו של מרן הגרא"מ שך זצוק"ל

מנקה הרחובות בניו יורק, והטעות במסלול מבני ברק 
לירושלים – שהנעימו את אוירת חודש אלול

במבט בוחן
הרה"ג בנימין בירנצוויג
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<<< המשך מעמוד קודם

רוצים וחושבים איך וכיצד, כל אחד יקח לעצמו 'יַעֶה' בדמות חיזוק קטן, 
יקח לעצמו 'יַעֶה' בדמות קבלה קלה אבל עומדת וחזקה, והוא ברחמיו 

ימחול לנו ויעביר אשמותינו.
הסיפור השני, סופר על ידי מרן ראש ישיבת חברון הגאון רבי   
יחקאל סרנא זצ"ל, והוא סיפר זאת לתלמידו הרב ר' שלמה הופמן זצ"ל, 

וכך סיפר הרב ר' שלמה זצ"ל:
זה היה כשלמדתי בישיבה הקדושה, והגיעה חודש אלול, בימים ההם 
אוירת אלול היתה בישיבה בכל עוצמתה והורגשה ממש בכל פינה, כל אחד 
היה עסוק בתיקון דרכיו, שיחות המשגיח והראש ישיבה עסקו בעבודת 
הימים הקדושים, והם פעלו את פעולתם והשרו אוריה של אימה ורעד 

מפני הימים הנוראים הבאים עלינו.
אני כבחור צעיר הסתובבתי בישיבה כשאוירת פחד וצער על פני, ולא 
מצאתי כ"כ את מקומי, יום אחד פגש אותי ראש הישבה ר' חצקל זצ"ל, 
ובראותו תואר פני המדוכדכות, פנה אלי ואמר: שלמה, מדוע תואר פניך 
כה עצוב ומדוכדך?! עניתי לו: הראש ישיבה, הרי אלול עכשיו ואנא אני 
בא?! אמר לי הראש ישיבה: שלמה, מי אמר לך לפסוק ולהחמיר כמו 
הרמב"ם בהלכות תשובה, למה אתה לא פוסק להקל כמו הרבנו יונה 

בשערי תשובה?!
עמדתי קצת נבוך, ונסיתי להבין מה כונתו של הראש ישיבה, אבל הוא 
מיד המשיך והסביר במתק שפתים את שאלתו שבה היתה מונחת הוראה 

מחייה לנפשי המדוכדכת, וכך הסביר לי ראש הישיבה:

הרמב"ם בהלכות תשובה פוסק כי חיוב התשובה הוא 'עד שיעיד עליו 
יודע תעלומות שלא ישוב לזה החטא לעולם'! זה באמת קשה עד מאד 
ובפרט לבחור ישיבה בן זמננו! אבל המשיך הראש ישיבה, הרבנו יונה 
מיקל עלינו וכותב בשערי תשובה 'שכשהתייצב החוטא על דרך הטוב 
הרי הוא בעל תשובה'! אתה יודע מה הבאור בדברי הרבנו יונה, פנה אלי 

הראש ישיבה?! 
ואז פתח בסיפור על אותו אחד שרצה לנסוע מבני ברק לירושלים, 
ובמקום לנסוע לכיון הנכון נסע לכיון ההפוך, וכשהגיע לצומת רעננה, ברגע 
שעשה סיבוב פרסה להתייצב לכיון הנכון, עוד לפני שהגיע למקום שבו 
הוא טעה בצומת גהה, כבר נחשב שהוא התייצב על דרך הטוב, והוא בדרך 
הנכונה, אף שיש לו עוד קילומטרים רבים כדי להגיע למקום בו נעשתה 
הטעות ]היציאה מבני ברק[ ומשם מתחילים בנסיעה לירושלים. קום לך 
מעצבותך, סיים הראש ישיבה בלשון רחימאית, נסה לתקן עצמך במה 
שתוכל, תראה להקב"ה שאתה רוצה להסתובב לכיון הנכון ולעלות על 
הדרך הנכונה, כבר בפעולה זאת זכית לקיים חובת הימים, ומכאן והילך 

נסה כפי יכלתך ובדרכך לתקן מה שנראה שצריך תיקון.
כמה נועם וחמימות נותנות עצות נפלאות אלו, כדי שנוכל לעבור את 
הימים הקדושים האלו, בתיקון דרכינו כמחויב, אבל מתוך נועם, מתוך 
שמחה, הידיעה כי זכות יש לנו לנסות לתקן ולהתייצב על דרך הטוב, ובכך 
בהראותנו רצוננו ושאיפתנו על אף מיעוט כוחנו, ירחם ה' עלינו לזכותנו 

לחיים ושמחה ולשלום. 

<<< המשך מעמוד 7  | חנניה צ'ולק, יו"ר 'עזר מציון' ומקורבו של מרן הגרא"מ שך זצוק"ל

תוירה', שאף אחד לא ייקח את זה!!! יש שם איזה קטע שרציתי ללמוד עם 
החברותא. אז איפה אוכל לשמור את זה?"

נפעמתי מן הרעיון- לשים ספר בכספת!! או אז הבנתי את הפסוק "טוב לי 
תורת פיך מאלפי זהב וכסף", אנחנו שמים שם את הדולרים, אבל הוא יש 
לו 'טייערע שטיקל תוירה' כתר יקר כזה, לשים בכספת. זוהי אהבת תורה!

ככה, בשימוש, ראיתי את הדברים הללו, מהי אהבת תורה, מהי שמחה. 
כשהיה הרב שך בא למסור שיעור, אי אפשר היה לתאר את השמחה שלו.

כשלמדתי בפוניבז', היה אירוע מעניין, שפעם בשנה היו מגיעים קציני חייל 
האוויר,ל'יום יהדות'. אני הייתי אז בחור, ולמדתי ליד ה'בימה' עם החברותא. 
ניגש אלי חייל ושואל אותי: "תגיד לי, מה אתה צועק עליו, מה הוא עשה לך"". 

"אני לא צועק עליו", עניתי, "אני מסביר לו". החייל לא הבין.
נכנסנו לשיעור של הרב שך. היינו אז 800 בחורים. היום יש כבר יותר בחורים 
בישיבה. הרב שך עומד על הבימה ואומר משהו ומתחילה סערת וויכוחים. 
עומד לידי איזה קצין, ושואל בפליאה: "תגיד לי, אתם מטורפים? שמונה מאות 
נגד אחד? זה לא פייר! מה אתם עושים לו? הוא זקן, מה אתם רוצים ממנו?!" 

אמרתי לו: "מותק, זה ה'ריתחא דאורייתא', זה השמחה בלימוד התורה!"
היינו אצל ר' שמואל רוזובסקי. הגענו לביתו כדי לקחת אותו לפני השיעור. 
ישבנו איתו שעתיים או שלוש אחרי השיעור כדי שיבהיר ונקבל תמונה של 
הסוגיה. איזה יופי! מי חשב אז על אוכל? זוהי שמחה אמיתית בשמחת 
התורה! זה נקרא ללמוד עם שמחה. זוהי התורה שמועילה נגד כל היצר הרע.

אבל ברור שתמיד רצוי להוסיף ולהתחזק יותר. אני חושב שבעצם, האדם 
שיראה את הדינים מצד אחד, מה קורה היום, והוא יודע שהכל נקבע בראש 
השנה, זה מפחיד!! אתה כל שנה רואה אותו דבר, שקרו כ"כ הרבה מקרים, 
מצד שני, צריכים להגיע לעבודת ה' מתוך אהבה ולא מתוך פחד, אי אפשר 
לעבוד את ה' עם פחדים, זה לא עובד ככה. הפחד צריך לצבוט ולתת לך 
את הדחיפה, אבל כל הזמן להודות לקב"ה, וללמוד ולקיים את התורה רק 

מתוך שמחה.
"שוב אתה שואל שאלות, לך תסתכל אם סגרת טוב טוב", בדקתי ואכן היה 

סגור. הודעתי לו שזה סגור היטב, או אז נרגע ואמר לי יישר כח.

"הראש ישיבה", הפצרתי, "אל תכעס עלי, ספר לי מה קרה, אני רוצה 
להבין!" "אוי", הוא מפטיר באנחה, "מה אתה לא מבין?" "אני עם הארץ", 
גנחתי, "אני לא מבין!" "אהה", הוא נענה ואמר: "יש שמה 'טייערע שטיקל 
תוירה', שאף אחד לא ייקח את זה!!! יש שם איזה קטע שרציתי ללמוד עם 

החברותא. אז איפה אוכל לשמור את זה?"
נפעמתי מן הרעיון- לשים ספר בכספת!! או אז הבנתי את הפסוק "טוב לי 
תורת פיך מאלפי זהב וכסף", אנחנו שמים שם את הדולרים, אבל הוא יש 
לו 'טייערע שטיקל תוירה' כתר יקר כזה, לשים בכספת. זוהי אהבת תורה!

ככה, בשימוש, ראיתי את הדברים הללו, מהי אהבת תורה, מהי שמחה. 
כשהיה הרב שך בא למסור שיעור, אי אפשר היה לתאר את השמחה שלו.

כשלמדתי בפוניבז', היה אירוע מעניין, שפעם בשנה היו מגיעים קציני חייל 
האוויר,ל'יום יהדות'. אני הייתי אז בחור, ולמדתי ליד ה'בימה' עם החברותא. 
ניגש אלי חייל ושואל אותי: "תגיד לי, מה אתה צועק עליו, מה הוא עשה לך"". 

"אני לא צועק עליו", עניתי, "אני מסביר לו". החייל לא הבין.
נכנסנו לשיעור של הרב שך. היינו אז 800 בחורים. היום יש כבר יותר בחורים 
בישיבה. הרב שך עומד על הבימה ואומר משהו ומתחילה סערת וויכוחים. 
עומד לידי איזה קצין, ושואל בפליאה: "תגיד לי, אתם מטורפים? שמונה מאות 
נגד אחד? זה לא פייר! מה אתם עושים לו? הוא זקן, מה אתם רוצים ממנו?!" 

אמרתי לו: "מותק, זה ה'ריתחא דאורייתא', זה השמחה בלימוד התורה!"
היינו אצל ר' שמואל רוזובסקי. הגענו לביתו כדי לקחת אותו לפני השיעור. 
ישבנו איתו שעתיים או שלוש אחרי השיעור כדי שיבהיר ונקבל תמונה של 
הסוגיה. איזה יופי! מי חשב אז על אוכל? זוהי שמחה אמיתית בשמחת 
התורה! זה נקרא ללמוד עם שמחה. זוהי התורה שמועילה נגד כל היצר הרע.

אבל ברור שתמיד רצוי להוסיף ולהתחזק יותר. אני חושב שבעצם, האדם 
שיראה את הדינים מצד אחד, מה קורה היום, והוא יודע שהכל נקבע בראש 
השנה, זה מפחיד!! אתה כל שנה רואה אותו דבר, שקרו כ"כ הרבה מקרים, 
מצד שני, צריכים להגיע לעבודת ה' מתוך אהבה ולא מתוך פחד, אי אפשר 
לעבוד את ה' עם פחדים, זה לא עובד ככה. הפחד צריך לצבוט ולתת לך 
את הדחיפה, אבל כל הזמן להודות לקב"ה, וללמוד ולקיים את התורה רק 

מתוך שמחה.
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 חודש אלול במבט מיוחד של הגה"צ חיים פאלי, מנהל רוחני דישיבת "מעוז חיל"

עצם הזכרת שמו של חודש אלול, מביא כל אחד מאתנו להרגשה שמשהו 
גדול מתרחש כאן. הרגשה זו נובעת, בין השאר, מהעובדה שחודש זה הוא 
גם החודש תחילת הזמן והתחלות חדשות, וישנה תחושה של התחדשות 

ותקווה, רוח של רוממות, אך, בעיקר חרדה מיום הדין הקרב ובא.
רבים וטובים שהם דוגמא וסמל של בני עלייה ועובדי ה', קנו את מדרגתם 
מכח ימים מיוחדים ומסוגלים אלו של חודש אלול. עלינו לדעת שימים 
אלו, מלבד היותם ימי הכנה וחשבון נפש לקראת יום הדין הבעל"ט, יש 
בעצמותם כח מיוחד שלא קיים בכל ימות השנה. הימים, מעצם הווייתם, 
עשויים להעניק שפע של סיעתא דשמיא לכל דורש ומבקש. כך כתב בספר 
חיי אדם )כלל קל"ח( וז"ל: "מכל מקום חודש אלול הוא מוכן ומקובל 
יותר מכל ימות השנה, לפי שימים אלו הם ימי רצון מעת שנבחרנו לעם".
לרבים מאתנו נראה שסדר עבודת ימים אלו וההתעלות בהם שייך רק 
לאנשים גדולים ומיוחדים, ולכן איננו מנסים אפילו להיכנס לעולם הגבוה 

והמיוחד הזה של עבודת הימים האלו.
כדי שנוכל להתחבר לימים אלו, ננסה להלן להסתייע במספר נקודות, 
איך לגשת ולחיות את הימים הנוראים והעצומים הללו - מתוך רוממות 

והתעלות. 

א. אם אני כאן – הכל כאן

עלינו להכיר בחשיבות הגדולה שיש לקב"ה בכל יחיד ויחיד. לדעת כמה 
כח יש לכל מעשה שכל אחד עושה. כי לכל אחד יש חלק בתיקון העולם 
והעמדתו, חלק המצופה דווקא ממנו. אפילו הגדול שבגדולים אינו יכול 
למלא את החלק הפרטי של מישהו אחר, כי הלא אם היה יכול לעשותו, 

למה נברא אותו יחיד? 
עלינו למחוק את ההרגשה הרווחת אצל רבים וטובים, שמכיוון שיש הרבה 
בחורים בישיבה – אני רק עוד אחד מאלף, ואין חשיבות וערך אמיתי לי 
למעשיי. בימים אלו עלינו לחזק בעצמינו את הרגשת הקשר המיוחד שיש 
לי באופן אישי עם בורא עולם, קשר שקיים רק איתי. קשר שבשבילו אני 
קיים בעולם. כמו שאמרו חז"ל בשבילי נברא העולם, כפשוטו. כן, בשבילי 
כדאית היתה בריאת העולם על החי, הצומח והדומם שבו, כי מצופה ממני 
למלא את החלק המיוחד ששמור לי בעבודת הבורא, עבורה באתי לעולם. 
כלשונו הזהב רבינו ר' ירוחם זצוק"ל: "הננו מוצאים כי עיקר החיסרון 
באדם, וכל האסון של בני האדם הוא מה שכל אחד אין הוא נכבד בעיני 
עצמו. אשר כל אחד מרשה לעצמו לעשות הכל. לו היה האדם מכיר 
ויודע באיזו מידה שהיא  ה'אדם ביקר' שלו, בהכרח היתה יוצאת ממנו 

הנהגה אחרת לגמרי".

ב. אם אין אני לי - מי לי

לאחר שנחזק הרגשה מרוממת זו של המיוחדות והציפייה שיש לכל 
אחד ואחד, עלינו לדעת שהשינוי שיתרחש במהלך חודש אלול תלוי רק 

בנו. אין הדבר תלוי אלא בי ואם אין אני לי מי לי. 
עלינו להשכיח מעצמינו את הסיבות והמסובבים למיניהם הגורמים לנו 
לברוח מעצמינו, תוך האשמות ותירוצים על עצמינו ועל אחרים, הגורמים 

לנו לדרוך באותו מקום ולהישאר באותה דרגה. אלא יש להחליט באופן 
חזק, שאנו רוצים להתקדם ממצבינו הנוכחי, אפילו במשהו.

ג. חודש של קיט לנפש – לרכוש מושגים נעלים

מובא בשם רבינו ירוחם ממיר זצוק"ל, שאמר שחודש אלול "כקיטא 
לנפש" – היינו הבראה לנפש. פשטות כוונתו היא שכמו שיש זמן להבריא 
ולרענן את הגוף, כך יש זמן להבריא ולרענן את הנפש לעבודת הבורא. 
ואולי אפשר להוסיף לעומק כוונתו, שבימים של הבראה לגוף, הטבע 
הוא שכל אחד מפרגן ומרשה לעצמו דברים שלא רגיל אליהם כל השנה. 
מתאמץ בהליכה, בשחייה, במאכלים ומעט תפנוקים יותר מהרגלו. וכל 

אחד מבין שנוהג כך כי זהו נופש וזוהי הבראה. 
אולי כוונת רבינו זצוק"ל, כי במשך השנה אנו חיים בהרגל של סדר יום. 
תפילות, לימוד תורה, עבודת המידות. אנו מדמים בנפשנו שאנו פועלים 
לפי כוחותינו. אולם בחודש זה המיוחד לקיטא לנפש, עלינו לנסות ולפרגן 
לעצמינו להיכנס למושגים גבוהים יותר מהרגיל. ודווקא בדברים הקטנים, 

שבד"כ דש בעקביו. 
לדוגמא: להתחיל את היום כמו שצריך בתפילה בזמן, להיות מוכן כמה 
דקות קודם, לומר פסוקי דזמרה בנחת, תפילת שמו"ע ביתר כוונה, כוונה 
בעוד ברכה, להתחיל את הסדר בזמנו המדויק ולהשתדל עשר דקות-

רבע שעה, בלא דברים בטלים. וכן, בברכות שמברכים במשך היום, 
יותר בכוונה, עם מחשבה קטנה קודם, ויתור ונתינת הרגשה טובה לחבר 

בחדר האוכל ובפנימיה. 
והעיקר, לא לפחד לנסות לעלות גבוה יותר. ויגיד לעצמו: זה הבראה, 
אפשר לנסות לפחות לתקופה מיוחדת זו, ובודאי יקבל סיעתא דשמיא 

משמים מעצמותם של ימים אלו, ויראה כי הוא אכן מסוגל ליותר.

ד. להתקדם אפילו במשהו

ישתדל לקבל על עצמו, בלנ"ד בימים אלו, חמש דקות ביום להיזכר אם 
התקדם והצליח אפילו בברכה אחת, אפילו סדר אחד. ואם אכן התקדם 

אפילו במשהו, עליו לשמוח ולהודות לה' שב"ה הצליח. 
אין לנו מושג כמה שמחה וחשיבות יש לבורא עולם מכל חיזוק קטן שכל 
אחד מאיתנו מתחזק. ובפרט בימים אלו של אני לדודי ודודי לי, הקב"ה 
מתגעגע ומחכה לכל יחיד ויחיד, שיחזק את הקשר המיוחד שיש לו עם 

בורא עולם, שיתפלל ויבקש ויראה שרוצה להתקרב אליו.
ואז נמצא, שימים אלו אינם רק הכנה והכי תמצי שצריך לעבור אותם 
כדי להגיע למטרה שהיא יום הדין, אלא הימים בעצמותם ובכוחם לפעול 

בנו ולגדל אותנו בלי גבול. 
ככל שנציב את עצמינו בשאיפות ובמושגים ונשתוקק לעוד ועוד קרבת 
ה', ממילא אנו מעמידים את עצמינו במצב אחר ביום הדין, וההסתכלות 

בדין היא לפי "באשר הוא שם". 
ככל שנשתדל ונצליח בס"ד להתכונן, להתרומם ולהעמיד את עצמינו 
בדרגה של מבקש קרבת ה', נוכל לבוא ולבקש ביום הדין שנזכה לשנה 
טובה, ולקבל תפקיד לשנה החדשה ולהמשיך ולשמש בלגיונו של מלך.

 אכי"ר.

הרבה  שיש  שמכיוון  וטובים,  רבים  אצל  הרווחת  ההרגשה  את  למחוק  עלינו 
בחורים בישיבה – אני רק עוד אחד מאלף, ואין חשיבות וערך אמיתי לי למעשיי. 
בימים אלו עלינו לחזק בעצמינו את הרגשת הקשר המיוחד שיש לי באופן אישי 

עם בורא עולם, קשר שקיים רק איתי
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תשובה:
שימי היקר!

ראשית אפתח בברכה שתצליח בדרכך החדשה, ותזכה תמיד למלאות 
את כל שאיפותיך!

ביקשת דבר מרכזי שאליו צריך להתכונן. קשה מאוד לסכם הכל בדבר 
אחד מרכזי, אבל כמדומני שביקשת דבר אחד, כי שמעת כל כך הרבה 
דברים ואתה רוצה סכום קצר שתוכל לקחת איתך כצידה לדרך, לכן 
אשתדל במסגרת קצרה זו, לכתוב לך כמה דברים, אבל בתמצית ובקיצור, 

בבחינת 'תן לחכם ויחכם עוד!'.
'שימת לב'

כל שינוי שאדם עובר בחיים מלווה בהפתעות. גם אם חשבת על כל 
השינויים, אתה עלול להיות מופתע שהנה לא חשבת על הכל, או שגם 

על מה שחשבת, הוא לא הופיע בדיוק כמו שחשבת.
ההפתעות הללו עלולות לשבור או למוטט חלילה את מי שלא היה מוכן 
אליהם, או מי שלא יתייחס אליהם בצורה הראויה. לכן קודם כל תהיה 
מוכן להכל, ואינך צריך להירתע משום דבר חדש או שונה שעובר עליך, 
אלא אדרבה אל תדחיק את תחושותיך, תדבר עליהם עם ההורים שלך 

או עם הרבנים שלך והם יעזרו לך לצלוח את השינוי הזה.
ככלל! עליך לדעת שהצוות בישיבה, אינו דומה לצוות בתלמוד תורה. 
כמו"כ הצוות בישיבה גדולה, אינו דומה לצוות בישיבה קטנה. ככל שהמסגרת 
היא לבחורים בוגרים יותר, כך הצוות פנוי ומוכן לשמוע קשיים ולבטים, 

והוא ערוך לטפל בהם. אתה רק צריך להתרגל לשתף אותם.
'הזדמנות חדשה' 

ישנם בחורים שמלבד הסטיגמה שהחברה הדביקה להם, הם סובלים 
יותר מהסטיגמה שהם הדביקו לעצמם, גם כשכבר החליטו עשרות פעמים 
להשתנות, הם לא הצליחו לעשות זאת בעיקר בגלל שהם כבר לא האמינו 
מספיק בעצמם. עכשיו כשאתה עובר מסגרת, זו הזדמנות פז לשנות את 

ההסתכלות, בראש ובראשונה כלפי עצמך, ואין ספק ששינוי זה יביא גם 
לשינוי בקרב סביבתך.

'אחריות'
התפיסה הרווחת והמוטעית, שכיון שהבחור כבר גדול ובוגר, הוא זקוק 
ל'עצמאות'. וכשמנסים להעיר לו או לכווין את דרכיו, הוא יאמר: 'מה אני 

בחיידר?!' ולחילופין, 'מה אני בישיבה קטנה?!'
זו טעות איומה! כי 'בגרות' פירושה 'אחריות', ו'עצמאות' אין פירושה 
'הפקרות'. ואדרבה אם אתה בוגר, מדוע הנך כל כך כועס כשמעירים לך? 
הייתי מצפה מאדם בוגר להביט אל הדברים הנאמרים במבט בוגר, ולבחון 

האם יש בהם כדי לשנות את אורחותיך.
דבר נוסף! ככל שצוות הישיבה יבחין בבגרותך האמיתית, הוא גם יעניק 
לך יותר עצמאות, כי הוא יראה שיש על מי לסמוך, וכך בוודאי תוריד 

מעצמך את מפלס ההערות.
'חברה'

נכנס לישיבה, הוא  אחד השינויים הגדולים שבחור עובר כשהוא 
ה'חברה'. הנה עומדים להיות לך חברים חדשים, ואתה מאוד מסוקרן 
לדעת: מי הם יהיו? האם תסתדר איתם? מי מהם יהיה החבר הטוב שלך?, 
אכן 'חברה' הוא ענין חשוב מאוד, ולא לחינם אתה מוטרד, או אפי' רק 

מסוקרן מהנושא הזה.
באופן טבעי, אתה עלול למצוא את עצמך משקיע מאוד ב'חברה' בימים 
הראשונים, כדי להיות מוברג ונחשב בחברה הטובה והמרכזית. אך דע לך 
שיש בחורים שדוקא בגלל רצונם להיות ב'חברה' הם עושים הרבה טעויות. 
הם משקיעים קודם כל ב'חברה' ומזניחים מעט את הלימוד, ובזאת הם 
גורמים לעצמם להיקלט בחברה הפחות איכותית, כי החברה הטובה לא 

מעוניינת להתחבר עם בחורים שאינם שקועים בלימוד.
אם הם היו משקיעים בראש ובראשונה בלימוד, אזי כל השיעור כולו 
ירצה בחברתם. הטובים, כי הם הרי בחורים טובים. ואפי' הפחות טובים 
והיותר חברמנים ירצו בחברתם, כי כולם רוצים שבחברה שלהם יהיו 

בחורים טובים.
הכלל הוא! 'חברה' הוא לא נושא שצריך השקעה באופן מיוחד, 'חברה' 
זהו דבר שנוצר מאיליו לפי התנהגותך בין החברים. לכן, אל תנסה להשקיע 
וזמן במציאת חברים, על חשבון הזמן והמחשבה המיועדים  מאמץ 
ללימוד. כי להיפך ככל שתשקיע ותתמיד בלימודך, יבואו אליך החברים 
מאליהם, ויישאבו אל אורך המלא תוכן אמיתי. התורה שתלמד בחשק 
נפלא, תשרה עליך קסם ומאור פנים שהחברה כולה תשאף להיות בסביבה 
שלך. וההשקעה הגדולה שישקיעו אחרים במציאת חברים תיחסך ממך, 

ותעשה מאליה בצורה המועילה ביותר.

קח את הדברים כ'צידה לדרך', אני אצרף להם 'ברכת הדרך', אתה תתפלל 
'תפילת הדרך', ובעזהי"ת תצליח!

לכבוד עלון "הישיבה"
שמעתי כמה הדרכות בענין הלימוד בישיבה. 

אבל בכל אופן רציתי לשאול מה הדבר 

המרכזי שאני צריך להכין את עצמי לקראת 

המעבר לישיבה?

בברכה מרובה

שימי

עם הרב ישראל ליוש
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 
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צריך עיון

תשובות לגליון שעבר

הנה בברכות השחר נתקנה ברכה על הראיה "פוקח עיוורים", 
שהאדם בשעה שהוא ער הוא רואה וכשהוא ישן אינו רואה, וצ"ע 
מדוע לא נתקנה ברכה גם על הדיבור "משיח אילמים" ובשלמא חוש 
הריח והשמיעה גם כשהאדם ישן חושים אלו קיימים, אבל דיבור 

כשם שאינו רואה אינו מדבר. 

הבחוה"ח יהודה גמליאל, דוד נחום, יוסף כהן, שאול אנגל, עמנואל 
רצאבי, יוסף חיים דיין, ירמיהו מנחם עוזר, אליהו חזן, דניאל צטיאט, 
יעקב עמנואל ועוד. כתבו ליישב שעל הדיבור אין מברכים שכח הדיבור 
יש גם בשעת השינה שהרי ראינו שיש בני אדם שמדברים בשנתם 
וא"כ אין כח זה מתחדש בבוקר ואף אם זה רק מיעוט האנשים מ"מ 

זה מלמד שעיקר הכח קיים גם בשעת שינה.

הבחה"ח יהודה גמליאל, שאול אנגל, יעקב חיים, שמעון לייבסון, 
משה חיים לויליכט, אברהם יוסקוביץ שמואל קיין, משה קסלר, 
יצחק מרקין ועוד כתבו דכח הדיבור הוא תלוי במעשה שאם ירצה 
ידבר וא"כ עד שאינו מדבר אי כח זה מתגלה משא"כ הראיה מייד 
כשמתעורר הוא רואה אלא שאם ירצה הוא יעצום את עיניו ומשו"ה 

מברכים רק על מה שקיים גם בלא מעשה מיוחד. וצ"ע בסברה זו.

הבחה"ח מנחם טוויטו, אליהו חזן, ראובן ברגר, חיים קליין, יעקב 
אברהם, משה מילר ועוד כתבו דדווקא על הראיה מברכים משום שהוא 

החוש הכי חשוב כמו שמצינו בחז"ל שסומא חשוב כמת, משא"כ 
שאר החושים לא מצינו שחשוב כמת, )וצ"ע קצת שחירש הרי הוא 
שוטה וא"כ גם זה חוש חשוב מאד, ואפשר שמכיוון שהשמיעה וודאי 
קיימת גם ביישן שהרי הוא מתעורר כששומע רעש או שקרואים 
בקולו וכיו"ב וא"כ אין שייך לברך על זה ורק בייחס לשאר החושים 

שייך לברך עליהן הראיה הוא החושב שבכולם(

הבחה"ח שרגא כהן כתב ליישב דדווקא ראיה שהיא תלויה בשינה 
שהגדרת השינה תלויה בזה וכמו במצינו בברכה "המעביר חבלי שינה 
מעיני" וכן "המפיל חבלי שינה על עיני" ומשו"ה מברכים על זה אמנם 
שאר החושים אינם מגדירים את השינה ומשו"ה אין מברכים עליהם

כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות למערכת, אנו מתנצלים בפני 
אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס לגליון זה ואי"ה עוד חזון 

למועד לפרסמם... 

כמו"כ במקרה ומתקבלות תשובות אחרי המועד  השולחים נכנסים 
להגרלה הבאה. 

הנה יודע שראש השנה הוא יום הדין לכל באי עולם וכמו שאנו מתפללים "כמה יעברון וכמה יבראון, 
מי יחיה ומי ימות וכו' " ויום הכיפורים הוא יום סליחה ומחילת עוונות, וצריך עיון דהא לכאורה היה 

יותר טוב שיהיה יום הכיפורים קודם שבאים למשפט שאז יצאו זכאים בדין ומדוע סדר הדברים 
שקודם עומדים לדין ורק אחר כך מתכפרים העוונות

תשובות והערות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-555-8983 | יש לציין בכתב ברור את שם השולח, כתובת ומספר טלפון. 

בהגרלה על שתי כרכים משנה ברורה 
בהוצאת דרשו זכו: 

 הבחה"ח מאור חיים גולגי, יבנה. 
והבחה"ח שאול אנגל, ירושלים. 

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?


